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Vă place opera? Cuvântul ierarhului

Omul nu este rodul unei ficțiuni 
care sfârșește în cenușă!

† IOAN al Banatului 
Analizând conceptul de „viață” în marile re-

ligii ale lumii, concluzia aproape unanimă 
este că viața e un dar al Creatorului. Suntem obiș-
nuiți ca atunci când primim un dar să așteptăm să-l 
vedem, să-l ținem în mâinile noastre, să-l punem 
la loc de cinste în casele noastre și să se bucure de 
el toată familia. Recunoaștem cu toții că am primit 
fiecare darul vieții, însă unde este el așezat în noi? 
Acest dar personal, chiar dacă vorbim și de o viață comunitară?  

Omul, în căutarea adevărului și în cercetarea lumii încon-
jurătoare, a descoperit mai întâi astrele cerului și apoi a început a 
se descoperi pe sine. Astăzi, omului îi este mai ușor să descopere 
alte corpuri cerești în galaxia noastră decât să se descopere pe sine, 
omul fiind o mare bibliotecă cosmică.  

Pentru omul care crede în Dumnezeu, cercetarea sa trebuie 
să fie condusă după doi vectori principali: vectorul cercetării 
raționale – pentru că lumea a fost creată după rațiunile divine –, 
și al doilea vector, cel al cercetării spirituale. Suntem convinși că 
omului i-a fost mai ușor să descopere lumea decât să se descopere 
pe sine. Cred că primul organ intern pe care și l-a descoperit omul 
a fost inima și mult mai târziu creierul. Inima bate în pieptul omu-
lui, iar creierul „bate” într-o lume a cunoașterii. În limba ebraică, 
conceptul „viață” este exprimat prin cuvântul „hayyim”, iar în 
limba greacă prin „zoe”.  

Noțiunea de „viață” nu implică doar o stare fizică statică, ci 
mai cu seamă capacitatea de a acționa, de a se mișca, fapt ce îl 
deosebește fundamental pe om de orice alte creaturi sau elemente 
din univers. Viața este concepută ca un dar al lui Dumnezeu, al lui 
Dumnezeu Cel Viu, Care insuflă viață în om și apoi îl însuflețește.  

Durata vieții omului este mărginită. În Cartea Psalmilor, scrie:  
„Anii noștri s-au socotit ca pânza unui păianjen; zilele anilor noștri 
sunt șaptezeci de ani, iar de vor fi în putere, optzeci de ani, și ce 
este mai mult decât aceștia osteneală și durere.” Aceste cuvinte 
se referă la viața omului pe pământ. Dacă viața omului s-ar sfârși 
după petrecerea lui pe pământ, am putea spune că ea nu este 
altceva decât o capodoperă tragică. Iată, însă, ce ne spune Pro-
fetul Daniil în cartea sa: „Și mulți dintre cei care dorm în țărâna 
pământului se vor scula, unii la viață veșnică, iar alții spre ocară 
și rușine veșnică.”  

Viața – ca dar a lui Dumnezeu – este veșnică și de aceea 
nimănui nu-i este îngăduit a se atinge de darul vieții niciunui om. 
Chiar dacă noi, creștinii, folosim azi conceptul de „moarte” pre-
luat din filozofia și gândirea antică, pentru noi acest concept nu 
reprezintă sfârșitul sau stingerea darului vieții, ci doar aici, pe 
pământ, păcatul desparte în două țărâna de suflet pentru o vreme,  
„vremea adormirii noastre”, după cum spune Profetul Daniil.  

Omul nu este rodul unei ficțiuni care sfârșește în cenușă, căci 
lacrima iubirii lui Dumnezeu nu poate fi arsă; omul își continuă 
existența în veșnicia iubirii Creatorului său. Cenușa poate fi 
sfârșitul unei ficțiuni, dar omul în niciun caz, căci omul este rodul 
iubirii și al rațiunii divine, iar iubirea nu poate fi niciodată arsă. 
Ecuația „iubire egal cenușă“ nu este compatibilă în univers cu iu-
birea lui Dumnezeu.
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Olga Peretyatko, una dintre cele mai mari soprane din lume, 
s-a născut și a crescut în Sankt Petersburg, Rusia. Vocea sa și 

prezența scenică îi permit să interpreteze o gamă largă de roluri diferite. 
Scala din Milano, Opera Metropolitană, Opera de Stat din Viena, Opera 
de Stat din Berlin, Teatrul Regal din Madrid sau Opera din Paris sunt 
doar câteva din marile teatre de operă ale lumii care, invitând-o să cânte, 
i-au oferit de fiecare dată rolul principal. 
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u Proiect de hotărâre din 19.01.2024 privind aprobarea procesului verbal încheiat în ședința 
anterioară extraordinară a Consiliului Local Moneasa din data de 29.12.2023; u Proiect de hotărâre 
din 19.01.2024 privind aprobarea Ordinei de zi a ședinței ordinare a Consiliului Local Moneasa din data 
de 26.01.2024;  u Proiect de hotărâre din 19.01.2024 privind desemnarea consilierilor locali în Comi-
sia de evaluare a performanţelor profesionale individuale ale Secretarului general al comunei Moneasa, 
doamna Petrişor Sînziana-Mihaela, pentru activitatea desfăşurată în perioada 01.01.2023 – 31.12.2023; 
u Proiect de hotărâre din 19.01.2024 privind aprobarea Planului anual de acțiune privind serviciile 
finanțate din bugetul local pentru anul 2023; u Proiect de hotărâre din 19.01.2024 privind aprobarea 
listei consumatorilor – persoane fizice care au domiciliul stabil și locuiesc efectiv în comuna Moneasa 
și care beneficiază de reducerea cu 50% a preţului final al energiei electrice/gaze naturale; u Proiect 
de hotărâre din 19.01.2024 privind aprobarea cuantumului cotizației aferent anului 2024 la buge-
tul Asociaţiei de Dezvoltare Intercomunitară Sistem Integrat de Gestionare a Deşeurilor Judeţul Arad;  
u Proiect de hotărâre din 19.01.2024 privind aprobarea Contractului de delegare a gestiunii servi-
ciului de eliminare, prin depozitare, a deşeurilor reziduale, a deşeurilor stradale, a deşeurilor de pământ şi  
pietre provenite de pe căile publice, a reziduurilor rezultate de la instalaţiile de tratare a deşeurilor muni-
cipale, precum şi a deşeurilor care nu pot fi valorificate provenite din activităţi de reamenajare şi reabilitare 
interioară şi/sau exterioară a locuinţelor la depozitele de deşeuri nepericuloase în cadrul proiectului Sistem 
de Management Integrat al Deșeurilor Solide în Județul Arad – Operarea Depozitului de deșeuri neperi-
culoase Arad, componenta eliminare, prin depozitare, a deșeurilor municipale reziduale, a reziduurilor 
rezultate de la instalaţiile de tratare a deşeurilor municipale, precum, a deşeurilor care nu pot fi valorificate 
provenite din activităţi de reamenajare şi reabilitare interioară şi/sau exterioară a locuinţelor si a deșeurilor 
ce nu pot fi valorificate din deșeurile voluminoase, deșeurile textile și deșeurile provenite de la eveni-
mente la depozitul de deşeuri nepericuloase din Aria Delegării; u Proiect de hotărâre din 19.01.2024 
privind declararea unor bunuri aferente sistemului de alimentare cu apă şi canalizare în domeniul public al  
comunei Moneasa şi predarea acestora în concesiune către operatorul Compania de Apă Arad S.A. în a 
cărui contabilitate au fost înregistrate în anul 2022.

Transparență administrativă

MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Indiferent de greutățile pe care le întâmpinăm, vom continua să modernizăm 
comuna noastră!“

Ioan HERBEI - Primar al comunei Moneasa

Pe primarul comunei-stațiune Moneasa, domnul Ioan Herbei, l-am reîntâlnit la una din întrunirile Asociației 
Primarilor din Banatul Istoric, unde domnia sa, membru în Biroul Director al asociației, a avut la dispoziție 

puțin timp pentru un dialog mai amplu, dar, chiar și așa, într-una din pauze, amabil, a acceptat să stăm de vorbă.

 Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Romanţă fără ecou
Ion MINuleScu

Iubire, bibelou de porţelan, 
Obiect cu existenţa efemeră, 
Te regăsesc pe-aceeaşi etajeră
Pe care te-am lăsat acum un an..
Îţi mulţumesc!.. 
Dar cum?.. Ce s-a-ntâmplat?.. 
Ce suflet caritabil te-a păstrat
În lipsa mea, 
În lipsa ei, 
În lipsa noastră?.. 
Ce demon alb, 
Ce pasăre albastră
Ţi-a stat de veghe-atâta timp
Şi te-a-ngrijit
De nu te-ai spart
Şi nu te-ai prăfuit?..
Iubire, bibelou de porţelan, 
Obiect de preţ cu smalţul nepătat, 
Rămâi pe loc acolo unde eşti.. 
Să nu te mişti.. 
Şi dacă ne iubeşti -
O!.. dacă ne iubeşti cu-adevărat -
Aşteaptă-ne la fel încă un an.. 
Un an măcar.. 
Atât.. 
Un singur an..
Iubire, bibelou de porţelan!..

Domnule primar, dacă tot ne aflăm la una  
din întrunirile asociației, este firesc să vă întreb  
și despre asociația dumneavoastră, a primarilor.

Doamnă profesor, această asociație, că tot m-ați întrebat de ea, 
nu este exclusiv a primarilor și când spun asta aș dori să se cunoască 
faptul că asociația noastră are și un Senat al seniorilor, din care fac 
parte personalități marcante ale țării, nu numai ale Banatului.

Pentru acest an, ce proiecte aveți în vedere?
Chiar despre acest aspect vom discuta după această pauză, astfel 

că la sfârșitul întrunirii voi fi în măsură să vi le fac cunoscute.
Domnule primar, până atunci, pentru că timpul vă zorește, 

vreau să vă întreb cum ați încheiat anul care a trecut?
Ei, în anul care a trecut, așa cum am mai spus, nu am avut bani 

sau, mai exact, nu am avut fonduri suficiente ca să termin lucrările.
E greu când nu sunt bani și la o casă, domnule primar!
Sigur că este greu, dar eu tot mai sper ca anul acesta să primească 

și Moneasa un sprijin financiar din partea Consiliului Județean Arad.
V-ați simțit cumva nedreptățit?
Doamnă Camelia, știi cum te simți când nu ai bani?
M-a ferit bunul Dumnezeu!
Vă spun eu: orfan! Da, orfan te simți, nu ai tata, nu ai mama, nu 

ai pe nimeni. Acum nu vreau să spun vorbe mari, dar trebuie să recu-
nosc că ultima mea speranță este ca domnul președinte Iustin Cionca 
să ajute Moneasa să iasă din acest impas.

Ce destinație vor cunoaște acești bani, dacă vor veni?
Avem nevoie de acești bani pentru drumul forestier de la Izoi, pe 

care l-am făcut în proporție de 50%, mai precis 2,5 km.
Dar știu că și prin eforturile dumneavoastră locale ați făcut 

treabă bună cu acest drum.
Da, este adevărat, l-am reabilitat din bugetul local în anul 2023 

dar ar mai fi de realizat încă 2,1 km. Apoi, dacă bani vor veni la timp 
și vor fi cât ne socotim noi, am dezvolta și un al doilea proiect în-
ceput, este vorba despre „Remiza PSI”.

Dar proiectele dumneavoastră nu se opresc aici!
Sigur că nu, indiferent de greutățile pe care le întâmpinăm, vom  

continua să modernizăm comuna noastră. Să nu uităm că în acest sens 
avem și un alt proiect, este vorba de drumul comunal Valea Rănușa, 
de 1,2 km, care a fost asfaltat în anul 2012, dar în urma transportu-
rilor de material lemnos, drumul s-a deteriorat foarte rău, asta din 
cauză că nu au avut altă variantă de transport a materialului lemnos.

Am aflat, din spusele agenților economici din stațiune că ați 
venit recent și în sprijinul lor. Despre ce fel de sprijin este vorba?

Precum vedeți, încă ne aflăm în sezonul de iarnă și, dorind să 
vin în sprijinul agenților economici, am propus în Consiliul Local 
reducerea taxelor pe clădiri pentru persoanele juridice, de la 1,3% 
la 1,1%. Și așa mai sunt rău-platnici, mă refer la agenții economici, 
așa că am zis să-i ajutăm cu reducerea taxelor. Și dacă ne aflăm cu 
dialogul nostru în acest punct, trebuie să vă mai spun că am mărit și 
numărul locurilor de parcare din apropierea ștrandului.

Domnule primar, anul abia începe…
Adevărat, ne aflăm la începutul drumului acestui an, în care 

intenționez ca în zona „Lacul cu Nuferi” să extind acele tiroliene, 
care sunt solicitate foarte mult de copii și alți turiști veniți în stațiune. 
Vom achiziționa și un trenuleț pentru a tracta cele două vagoane pe 
traseul „Vârful Izoi”, „Cetatea Dezna” și locul denumit „Belvedere”, 
aflat în zona carierei de marmură din Moneasa.

Mai aveți și colaborări?
Da, în colaborare cu „GAL” Bihor-Rieni, vreau să achiziționez 

un tractor la primărie, cu toată gama de utilaje, inclusiv despicător de 
lemne, deși dispunem de utilaje atât pentru noi, cât și pentru stațiune.
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 Pagină realizată de Borița STOIU

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Așezări din Țara Făgetului - IeRȘNIc
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

Se situează în zona de nord-est a judeţului Timiş, la poalele 
Dealurilor Lipovei, fiind situat la 27 km de orașul Făget. Se 

învecinează la nord-vest cu Ohaba Lungă, la nord-est cu Topla, la 
sud-est cu Remetea-Luncă iar la sud-vest cu Cladova.

Localitatea este atestată documentar într-un document din 
anul 1454, prin care regele Ladislau V donează lui Ioan (Iancu) de 
Hunedoara districtele bănățene Fârdea (Thewrd), Suppan și Sugdia, 
din care făceau parte și satele Alsó Jerczenick (Ieșnicul de Jos), 
Kezepsew Jerczenick (Ieșnicul de Mijloc) şi Felsew Jerczenick 
(Ieșnicul de Sus).

La 8 decembrie 1506, regele Vladislav al II-lea donează Beatricei 
de Frangepan, văduva lui Ioan Corvin și fiicei 
sale Elisabeta, domeniul Hunedoarei, din care 
făceau parte și satele districtului Sugdia, inclusiv 
Ieșnicul de Jos și Ieșnicul de Sus.  În 22 martie 
1510, regele Vladislav al II-lea, după moartea 
Beatricei, donează lui George de Brandeburg, 
cetatea Hunedoara și domeniul aparținător ce 
cuprindea toate așezările districtului mai sus 
amintit. În 1512 documentele consemnează 8 
iobagi în Ierşnicul de Jos si 9 iobagi în Ierşnicul de 
Sus, situație existentă și în anul 1528.

În anul 1597 cele două sate făceau parte din 
districtul Mănăștiur, fiind donate de principele 
Sigismund Báthory lui Ștefan Török, în 1612 Gabriel 
Báthory le donează lui Katalin Török, iar în anul 
1620, când se stinge familia Török, Gabriel Bethlen, 
principele Transilvaniei le donează lui Ștefan 
Bethlen. La sfârșitul sec. al XVII-lea cele două sate 
se contopesc, astfel că în conscriptia Marsigli din 
1690-1700 este consemnat satul Jarcsinikul din districtul Făget.

În 1717, după alungarea turcilor din Banat, localitatea este atestată  
ca fiind locuită, cu 20 de case şi i se dă numele germanizat Arschnik.

De-a lungul anilor localitatea a fost consemnată în diverse 
forme: 1454 Also Jerczenik, Kezepsew Jerczenik, Felsew Jerczenik, 
1514-1516 Also-Jerchenyk, Felso-Jerchenyk, Gyerchinik et alter 
Gyerczinik, 1597 Also-Yerczinik, 1612 Feronikucj 1620 Also-
Gerniczik, Felso-Gerni, 1690-1700 Jarcsinikul, 1717 Arschnik, 1723 
Jerschek, 1785 Jernik, 1799 Jernyik, 1828, 1851 Jersnik, 1913 Jerce.

Restituiri făgețene - XXXVII

În anul 1554 Ieșnicul de Jos (Dolna Járcenik) 
avea 12 case impozabile, în 1569, 12 case, în 1579, 
10 case, iar Ieșnicul de Sus (Gorna Járcenik) avea 10 
case, în 1569, 5 case, în 1579, 8 case, în 1717, Ieșnicul 
avea 20 de case și în 1776, 105 case. În anul 1869 
avea 104 case și 491 locuitori, din care 484 români, 
în 1880 avea 104 case și 491 locuitori, din care 486 
români; în 1900 avea 131 case și 592 locuitori, din care 587 români; 
în 1910 avea 130 case și 573 locuitori, din care 569 români; în 1930 
avea 654 locuitori, din care 644 români; în 1992 avea 220 locuitori, 
din care 203 români; în 2002 avea 220 locuitori, din care 204 români; 

în 2011 avea 179 locuitori, din care 152 români.
Din punct de vedere administrativ, în sec. 

XV-XVI făcea parte din districtul Sugea, apoi 
Mănăștiur, la sfârșitul secolului al XVII-lea 
din districtul Făget, după instaurarea stăpânirii 
habsburgice în Banat aparținea districtului Lugoj 
și cercului administrativ Lunca, în 1781 făcea 
parte din comitatul Caraș, plasa Bulci, iar după 
1881 din comitatul Caraș-Severin, plasa Bega. 

După anul 1919 este comună arondată secretariatului 
cercual Remetea Luncă, alături de comuna Răchita, 
fiind situate în plasa Begheiu, județul Caraș-Severin, 
iar după împărțirea acestuia în județele Caraș și 
Severin, în județul Severin. Localitatea Ierșnic este 
menționată în tabloului alfabetic al localităților din 
județul Severin din data de 10 august 1948, ca fiind 
sat cu 601 locuitori aparținând comunei Dubești, 
plasa Balinț, județul Severin. Din anul 1950 figurează 
ca și sat al comunei Ohaba Lungă, alături de satele 

Dubești, Ohaba Lungă– reședința de comună și Ohaba Română, 
raionul Lugoj, Regiunea Banat, respectiv în raionul Făget după anul 
1952, când acesta a fost înființat. Din anul 1968 face parte din județul 
Timiș, comuna Ohaba Lungă.

Prima biserică a fost consemnată documentar în anul 1794, fiind 
construită din lemn. În anul 1774 copiii din Ieșnic învățau la școala 
din Cladova, în 1785 la şcoala din Dubeşti, iar în 1791 la cea din 
Topla. Abia în anul  școlar 1817/1818 este amintit învățătorul Vasile 
Murărescu din Ieșnic.

Primăria Făget  împreună cu Teclem Prod Srl vă in-
vita la Târgul Apicol de la Făget în data de 16-17 

martie 2024, organizat în spatele Sălii de sport de la Făget.
Vor participa producători și comercianți de echipamente 

și materiale pentru apicultură – stupi, unelte, utilaje, rame, 
accesorii pentru stupi, faguri artificiali, miere și alte produse 
ale stupului, din țară și din străinătate.

Târgul Apicol de la Făget

Diploma de absolvire a liceului, precum şi certi-
ficatul de acordare a definitivării în învăţământ 

vor conţine un cod QR începând din acest an, a anunţat 
purtătorul de cuvânt al Executivului, Mihai Constantin. 

„La iniţiativa Ministerului Educaţiei, începând cu 
anul 2024, ca o dovadă a transformării digitale pe care o traversăm împreu- 
nă, diploma de absolvire a liceului, precum şi certificatul de acordare a 
definitivării în învăţământ urmează să conţină ca element distinctiv şi un  
cod QR, urmând ca această măsură să fie extinsă cu anul şcolar următor,  
adică 2024 - 2025, pentru toate formularele actelor de studii”, a precizat Mihai  
Constantin, în cadrul unei conferinţe de presă, la finalul şedinţei de Guvern, 
citat de Agerpres. 

Ministrul Educaţiei, Ligia Deca, a anunţat recent că, începând de anul 
acesta, în învăţământul superior, diploma de doctor va conţine un cod QR care 
va permite accesul la informaţii care vor facilita validarea şi conformitatea 
diplomelor direct în baza de date a ministerului. 

În plus, din anul universitar 2024 - 2025, toate actele de studii care se 
eliberează absolvenţilor vor fi întocmite în limbile română şi engleză şi vor fi 
însoţite de suplimentul la diplomă doar în format Europass.

Diploma de absolvire a liceului va conţine un cod QR. 
Măsura va fi extinsă pentru toate formularele 

actelor de studii
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ziua culturii Naționale sărbătorită la Jimbolia

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

În data de 15 ianuarie 2024, 
Biblioteca Orășenească 

Jimbolia a organizat un eveniment 
dedicat Zilei Culturii Naționale, 
intitulat „Cultura locală în con-
textul culturii naționale”. 

Acțiunea desfășurată în sala 
multimedia a Școlii Gimnaziale 
Jimbolia a avut ca protagoniști 
elevi ai Școlii Gimnaziale și ai 
Liceului Tehnologic Jimbolia. 
Aceștia au recitat poezii în lim-
bile română, germană, maghiară, 
au dramatizat poemul Luceafărul, 
au prezentat aspecte ale dragostei 
dintre Mihai Eminescu și Vero-
nica Micle, au jucat un fragment 
din „Vizită” a lui I. L. Caragiale, 
au recitat în grai bănățean și au 
prezentat un dans popular româ-
nesc. 

Aida Marc, originară din 
Jimbolia, a interpretat la pian trei 
piese românești.

American Show Racer la Jimbolia

În data de 20 ianuarie 2024 a avut loc Concursul Național „American Show 
Racer“, în sala de sport „Georgeta Gazibara“. Concursul a fost organizat de 

Iulian Dinescu și Asociația „Fauna Banatului“, cu sprijinul domnului Holger Hoța 
și al Primăriei orașului Jimbolia. 

Participanții entuziaști din diverse localități (Ploiești, Pitești, Craiova, 
Timișoara, Jimbolia) s-au reunit pentru a promova frumusețea rasei American 
Show Racer în România.

Ca în fiecare an, a fost invitat un arbitru de prestigiu pentru a evalua magnifi-
cii porumbei. În 2024, această onoare i-a revenit domnului David Scott din Marea 
Britanie.

Sport
Handbal

Sala de Sport „Wiesenmayer“ din Jimbolia a fost 
gaz-da unui spectacol remarcabil de handbal ju-

nioare 4. Cele opt echipe din Grupa Valoare au demon-
strat că hand-
balul nu este 
doar un sport, 
ci o pasiune și 
un mod de viață 
pentru tinerele 
sportive. Fetele 
din Jimbolia au 
avut primul meci 
împotriva celor 

de la Milenium 1, care sunt clasate pe locul IV în grupă, 
unde au reușit să le învingă cu scorul de 30-16.

Din această grupă, doar primele patru echipe vor 
merge mai departe în competiție, iar jimboliencele mo-
mentan se află pe locul II.

Le urăm succes în continuare!

La Școala Gimnazială de pe Strada George Enescu din Jim-
bolia, a avut loc un eveniment dedicat Micii Uniri sau Uni-

rii Principatelor Române, acțiune înfăptuită în anul 1859, în timpul 

unirea PrincipatelorRomâne la Școala Gimnazială Jimbolia
domniei lui Alexandru Ioan Cuza. Copiii și cadrele didactice au 
pregătit o serie de activități pentru a marca această zi decisivă din 
istoria țării noastre.

În cadrul acțiunii, elevii au recitat poezii cu tematica im-
portantului eveniment. De asemenea, copiii au prezentat și un 
moment de dans, prin intermediul căruia au transmis emoție 
și bucurie, demonstrând astfel că istoria poate fi învățată și 
transmisă prin mijloace artistice.

Activitatea a avut un impact pozitiv asupra copiilor și 
a cadrelor didactice, oferindu-le oportunitatea de a celebra 
împreună momente importante ale devenirii României.
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caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Prof. Sergiu Ovidiu PÎRVAN - Director al Școlii Gimnaziale Vermeș

Pagină realizată de Luminița MUNTEANU

„este nevoie de o perfecționare mai bună a tuturor cadrelor didactice!“

Domnule director, am intrat într-un 
an nou, firesc să vă întreb cu ce do- 

rință, legată de școală, intrați în 2024? 
Doamnă Munteanu, în primul rând, 

trebuie să implementăm proiectul pentru 
care am iscălit contractul, iar prin cel aflat 
în curs de derulare și început anul trecut, 
aș vrea să mai modernizez curtea școlii. 

Visul meu este să fac un teren de bitum, dar nu am destule finanțe. 
Totuși, voi face un foișor și voi moderniza curtea, voi pune și copaci. 
A fi gospodar înseamnă a face ceva și cu bani puțini. 

Că veni vorba de sprijin, ce ar trebui făcut pentru a fi sprijiniți 
profesorii și motivați? 

Evident, primul lucru este că trebuie să li se ofere profesorilor un  
salariu motivant, apoi trebuie să urmeze cursuri de perfecționare. Aces- 
tea ar trebui regândite și îmbunătățite. Este nevoie de o per-fecționare 
mai bună a tuturor cadrelor didactice. În al treilea rând, trebuie întărită 
autoritatea profesorilor, pentru ca astfel cuvântul cadrului didactic să 
aibă greutate și să fie luată în seamă de elevi și de părinți, inclusiv 
pe parcursul ciclului de învățătură a elevului, iar în alegerea liceului, 
recomandările date de diriginte și de profesor să fie luate în seamă. 

Ce mijloace are astăzi un profesor pentru a se face înțeles de 
elevi și părinți, ca să spun astfel? 

Doamnă, singurul instrument pe care îl are profesorul este 
scăderea notei la purtare a unui elev, atunci când încalcă grav regula-
mentele școlare. Acum nici nu se mai poate exmatricula un elev, dacă 
încalcă grav regulamentele școlare. 

Domnule director, ce spun elevii despre această situație? 
Interesant este că elevii din clasele a VII-a și a VIII-a, care au 

fost chestionați, au răspuns că ei nu sunt de acord cu această situație 
aberantă, fiindcă un elev care încalcă grav regulile școlare trebuie 
eliminat când nu se mai poate face nimic și nu înțelege să respecte 
profesorii și școala și să se apuce serios de învățătură, respectând 
școala și colegii și pe profesori. Nu se poate ca un elev cu mari 

probleme de conduită, care îi chinuie zilnic pe ceilalți colegi, să nu 
poată fi exmatriculat. El este menținut alături de elevii cuminți și 
conștiincioși, care respectă regulile și le tulbură activitatea școlară 
zilnic. Așa ceva nu este bine. Pentru că acești elevi cu probleme de 
conduită deranjează foarte grav și tulbură activitatea.  

Domnule director Pârvan, asta nu e o integrare prost înțeleasă? 
Doamnă, am înțeles, se merge pe integrare și incluziune, eu sunt 

de acord cu acest lucru, dar din cauza unui elev rău într-o clasă cu 
zeci de elevi, de ce să îi chinui pe ceilalți 20 din cauza unuia, care nu 
vrea să respecte regulile într-o școală?  

Se pare că ne aflăm într-o situație prost înțeleasă! 
Evident, este o situație prost înțeleasă și acceptată de sistem, 

ceea ce nu e bine și fiindcă dăunează educației. Dar, întrebarea este, 
cei douăzeci de elevi sau câți sunt într-o clasă, ei nu au dreptul la 
educație și la liniște? De ce se recunosc drepturile numai a unui elev, 
care este obraznic și rău, iar ale ceilorlalți nu? Vorbim de cei care sunt 
cuminți, învață bine și respectă regulile. Ei de ce nu sunt respectați și 
nu sunt luați în seamă? E o aberație a sistemului! 

Ce s-ar putea face în acest caz, domnule director? 
Lucrurile sunt simple: nu vrei să respecți regulile din învățământ 

și sfidezi colegii și profesorii, nicio problemă, trebuie să părăsești 
școala, dacă nu vrei să te adaptezi. Această ar trebuie să fie regula. 

Dar pentru asta e nevoie de autoritatea profesorului, care din 
păcate, precum se vede, nu e recunoscută de sistem. 

Din păcate, se pare că astfel stau lucrurile în educația românească. 
Dar este necesar să existe autoritatea profesorului, ea trebuie să exis- 
te atunci când spune că acest elev cu probleme grave trebuie să 
meargă într-o școală specială, care să îl ajute să treacă peste situație 
și să nu deranjeze întreaga clasă și să sufere toți ceilalți douăzeci 
de elevi pentru unul, fiindca și cei douăzeci de elevi au dreptul la 
educație civilizată, în liniște. Nu se poate să distrugi clase întregi din 
cauza a doi sau trei elevi care sunt indisciplinați și răi și care încalcă 
iar și iar regulile școlare și nu vor să învețe. Așa ceva e inacceptabil, 
dar iată că se acceptă și toți avem de suferit. 

Zile libere în 2024. 
ce minivacanțe pot avea bugetarii anul acesta? 

Anul 2024 aduce noutăți legislative în ceea ce 
privește zilele libere legale, cât și minivacnțele 

de care se vor bucura bugetarii.  Bugetarii vor avea trei 
zile libere în plus față de angajații din privat în 2024, res-
pectiv zilele de 2 mai, 16 august și 27 decembrie 2024, în 
condițiile în care acestea se află între zile de sărbătoare 
legală, în care nu se lucrează, și weekenduri. Guvernul a 
decis ca în 2024 pentru bugetari să fie libere și zilele de 2 mai, 16 august 
și 27 decembrie, în condițiile în care acestea se află între zile de sărbătoare 
legală, în care nu se lucrează, și weekenduri. 

Conform unei decizii adoptate de guvern în 21 decembrie, bugetarii 
vor avea 3 zile libere în plus față de restul angajaților din economie, care 
vor avea 17 zile libere în 2024. Zilele de 2 mai, 16 august și 27 decembrie 
2024 fiind stabilite ca zile libere, instituţiile publice și autoritățiile publice 
îşi vor prelungi corespunzător timpul de lucru până la data de 31 mai, 30 
august 2024, respectiv 31 ianuarie 2025, potrivit planificărilor stabilite. 

Trei minivacanțe. u Prima minivacanță va fi la începutul lunii mai: 2 
mai pică într-o zi de joi, între două alte sărbători legale: 1 mai - Ziua Muncii 
(miercuri) și 3 mai - Vinerea Mare (vineri). Duminică, 5 mai, este Paștele 
ortodox, iar luni, 6 mai este a doua zi de Paște. Rezultă deci o minivacanță 
de 6 zile. u A doua minivacanță va fi în luna august: 16 august pică într-o 
zi de vineri, imediat după sărbătoarea Adormirea Maicii Domnului (Sfânta 
Maria) care este joi. Împreună cu weekendul rezultă o minivacanță de 4 
zile.  u A treia minivacanță va fi de Crăciun: În condițiile în care Crăciunul 
(25 decembrie) și a doua zi de Crăciun (26 decembrie) pică miercurea și 
respectiv joia, Guvernul va decide ca și ziua de vineri, 27 decembrie să fie 
liberă pentru bugetari, rezultând altă minivacanță de 5 zile. 

Din albumul Asociației Primarilor din Banatul Istoric

Domnul vicepreședinte de Caraș-Severin, Ion Iacob 
Damian, primarul comunei Vermeș, a fost prezent la 

„Gala Gratitudinii”, desfășurată sub egida Asociației Primarilor 
din Banatul Istoric, în comuna Liebling din județul Timiș, în pre- 
zența Înaltpreasfințitului Ioan, Mitropolit al Banatului Istoric. 
În imagine, domnul vicepreședinte înmânează cea mai înaltă 
distincție a asociației, „Diploma de Excelență cu Plachetă”, medi- 
cului comunei timișene.
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Pagină realizată de Mircea Cristian ARON

„Pentru a respecta legea trebuie să o cunoști!“
Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Domnule primar, cu ce ați dori să 
începem acest dialog la început 

de an?
Cu informații deosebit de importante 

pentru cetățenii comunei noastre. Și pentru 
că vă aflați azi aici, vreau să aduc prin 
intermediul paginii noastre din Jurnalul 
interregional Banatul, o serie de informații 

de interes major. Cu atât mai mult cu cât jurnalul „Banatul“ este un 
mijloc extrem de eficient în acest sens.

Vă ascult, domnule primar, și notez! Deși, după câte știu, mai 
folosiți și alte mijloace de informare a cetățenilor.

Sigur că da, folosim și facebook și alte oportunități online, dar 
indiferent că locuiește la oraș sau în mediul rural, omul întârzie mai 
mult peste litera tipărită. Hai, s-o spunem pe-a dreaptă! În concluzie, 
doresc să aduc la cunoștința consătenilor mei că în conformitate cu 
Prevederile Ordonanței Guvernului României, nr. 28 din anul 2008, 
privind registrul agricol, cu modificările și completările ulterioare, 
orice entitate, fizică sau juridică, are obligația să declare datele pentru 
înscrierea în registrul agricol.

Bun, dar care sunt termenele la care persoanele fizice ori 
juridice trebuie să declare datele pentru înscrierea în registrul 
agricol?

Ei, am ajuns la partea cea mai importantă și aici defalcăm astfel: 
până în ultima zi lucrătoare a lunii februarie din acest an, trebuie 
declarate datele anuale privind membrii gospodăriei, terenul aflat 
în proprietate sau folosință, clădirile și mijloacele de transport cu 
tracțiune animală și mecanică, mașinile, utilajele și instalațiile 
pentru agricultură și silvicultură, efectivele de animale existente în 
gospodărie sau unitatea cu personalitate juridică la începutul fiecărui 
an, precum și modificările intervenite în cursul anului precedent 

în efectivele de animale pe care le dețin, ca urmare a vânzării sau 
cumpărării a produselor obținute, a morții sau a sacrificării animalelor 
ori a altor intrări sau ieșiri.

Și pentru alte...
O clipă, între întâi și ultima zi lucrătoare a lunii mai pentru 

datele privind categoria de folosință a terenului, suprafețele cultivate 
și numărul pomilor în anul agricol, respectiv.

Continuăm?
Desigur, persoanele fizice și juridice au obligația să declare 

date, pentru a fi înscrise în registrul agricol și în afara termenelor 
prevăzute, în timp calendaristic de 30 de zile de la apariția oricărei 
modificări.

În cazul datelor neconforme cu realitatea ce se întâmplă?
Declararea de date neconforme cu realitatea, refuzul de 

declarare, refuzul de a prezenta primarului prefectului ori persoanelor 
împuternicite de aceștia, documentele și evidențele necesare, în 
vederea verificării realității datelor, nedeclararea la termenele 
stabilite și în forma solicitată a datelor care fac obiectul registrului 
agricol constituie contravenție și se sancționează ca atare.

Este necesar ca oamenii odată informați asupra acestei 
ordonanțe guvernamentale să cunoască și amenzile, nu credeți?

Da, amenzile pentru proprietarii care nu declară datele la 
registrul agricol în termenele prevăzute de lege ajung la 500 de lei   
în cazul persoanelor fizice și la 1.500 de lei pentru persoanele ju-
ridice.

Acesta este scopul unui jurnal, să informeze la timp și corect 
cititorii. Domnule primar, vă mulțumesc în numele lor pentru 
aceste informații!

Cu multă plăcere! Am ținut să informez și pe această cale 
consătenii mei, convins fiind că pentru a respecta legea trebuie să o 
cunoști!

Nici în anul acesta, nu s-au majorat taxele și impozitele locale!

Dragi locuitori ai comunei Coșteiu, vă informăm că 
încă se pot plati taxele și impozitele locale pe anul 

2024 cu bonificația maximă, de 10 %, persoanele fizice și 
5% cele juridice, bonificație fiind valabilă până la data de 
31.03.2024

Conducerea Primăriei comunei Coșteiu, vă asigură că 
nici în anul acesta, nu s-a majorat taxele și impozitele lo-
cale, doar s-a aplicat rata inflației conform legislației fiscale 
în vigoare!

Vă dorim un an plin de realizări și multa sănătate !

 În atenția conducătorilor de tractoare agricole

Recent, a fost adoptată Ordonanţa de Urgenţă nr. 1 din 18 ianuarie 2024 pentru 
modificarea şi completarea Ordonanţei de Urgenţă a Guvernului nr. 195/2002 

privind circulaţia pe drumurile publice, care vine să 
aducă îmbunătăţiri semnificative în ceea ce priveşte 
conducerea tractoarelor agricole şi forestiere.

S-a introdus o categorie nouă de permis de con-
ducere, denumită Tr1. Este foarte important de clari-
ficat faptul că principala caracteristică a acestei cate-
gorii este limita vitezei de deplasare, şi anume 40 
km/h, pe drumurile publice. Mai mult, subliniem clar 
că în această categorie nu se ţine cont de masa totală 
maximă autorizată sau tonaj.

Ne bate războiul la ușă?

Așa reiese din declarația ministrului german 
al apărării, Boris Pistorius, care spune, 

într-un interviu acordat cotidianului „Der Tagess-
piegel“, că statele membre ale U.E. trebuie să se 
pregătească în vederea unui război cu Rusia.

Acest scenariu al Statului Major al Germaniei 
apare în contextul unor îngrijorări puternice. 
Preşedintele Comitetului Militar al NATO, Rob 
Bauer, se pregăteşte, la rândul său, de eventualitatea 
unui război între Alianţa Nord-Atlantică şi Rusia în 
următorii 20 de ani. Bauer a făcut acest anunţ într-o 
conferinţă de presă, vinerea trecută. „Ne pregătim 
de un conflict cu Rusia”, a anunţat el, dar a precizat 
că un eventual război nu va fi lansat de către NATO. 
„Noi nu căutăm să intrăm în conflict, dar dacă ei ne 
atacă, trebuie să fim pregătiţi”, a subliniat amiralul 
olandez.

El a dat asigurări că civilii trebuie să se 
pregătească de un ast-
fel de conflict. „Trebuie 
să aveţi apă, un radio şi 
o lanternă, pentru a fi 
siguri că supravieţuiţi 
în primele 36 de ore. 
Astfel de lucruri sunt 
simple, dar trebuie să 
începem de aici”.
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Sabin Valentin LAZĂR - Secretar general al comunei Victor Vlad Delamarina  

Pagină coordonată de Ciprian Octavian APOSTOL

„Avem un primar cu multă experiență și un viceprimar cu și mai multă experiență, cu zeci de 
ani de activitate în administrație, vorbesc de domnul cardaș și de domnul Sima!“

Bună ziua, domnule secretar 
general!

Bine ați venit, domnule Apostol!
Aveți timp să ducem un interviu la 

bun capăt?
Desigur, cu atât mai mult cu cât pro-

gramul de lucru s-a încheiat demult. 
Domnule Sabin Lazăr,  cu ce prob-

leme se confruntă o primărie din punct de vedere administrativ, 
acum la începutul anului 2024?

Domnule Apostol, cu aceeași belea: legislația! Sunt mari pro-
bleme, domnule, cu legislația foarte stufoasă, sunt foarte multe legi. 
Mereu se schimbă și omul nu mai știe ce e și ce nu e. Păi dacă v-aș 
vorbi de celebra ordonanță „Trenulețul”, vă apucă durerile de cap.

Chiar așa?
Da, domnule, păi despre această ordonanță numită în bășcălie 

românească „Trenulețul” aproape că nu mai știe nimeni ce este, cum 
să facă, ce să facă cu asistenții personali, ori cu drepturile persoanelor 
cu handicap. Toată lumea dă din colț în colț, fiindcă legislația nu 
e clară, este echivocă, se schimbă spontan de la stânga în dreapta. 
Mereu e în schimbare legislația. Toate se dau cap în cap. Nu mai știi 
ce trebuie să faci. Apar mereu legi noi care le neagă pe celelalte vechi 
sau nu le neagă. Nici nu se știe exact ce se urmărește.

Și în această perioadă ce e mai greu?
În perioada asta, toți ne stresăm cu hotărâri de Consilii Locale, cu 

Dispoziții. Cum se face, ce se face ca să știm cum am putea acționa, 
fiindcă apar controalele și nu vrem să avem probleme. Vrem să fie 
totul legal și corect. Plus că nu avem voie să încheiem contracte, dat 
fiindcă nu e încă aprobat bugetul. Totuși, sperăm că se rezolvă și fa-
cem tot posibilul ca să se rezolve, că să fim în regulă cu tot.

Domnule secretar general, de ce se numește ordonanța 
„Trenuleț”?

Așa a căpătat această denumire ironică, doar nu eu am numit-o 
așa. Totul a început în 2019 cu plafonarea salariilor în administrație, 
iar în fiecare decembrie se dă o ordonanță asemănătoare, ca astfel să 
te plafoneze pe anul viitor. Deja asta se face de cinci ani.

În mod concret, care ar fi câteva probleme dificile la începutul 
anului 2024?

La început de an, trebuie să încheiem contracte cu tot felul de 
societăți prestatoare de servicii pentru cetățeni sau pentru programe 
de calculator și nu avem voie să facem asta până la aprobarea bugetu-
lui. Asta este regula. Avem termen până în 12 februarie să rezolvăm 
problema, dar sigur vom încheia bugetul până înainte de această 
dată. E clar că noi îl vom încheia mai repede. Nu vom sta până în 12 
februarie.

Domnul Sabin Lazăr, credeți că acest buget va trece, va fi votat 
de Consiliul Local al comunei Victor Vlad Delamarina, dată fiind 
structura politică existentă?

Sunt sigur că se va vota, fiindcă de obicei nu avem probleme din 
acestea. Consilierii pun pe primul loc interesul comunei. Structura 
politică decurge bine și consilierii înțeleg realitatea și întotdeauna 
votează în interesul localității. Scopul este să se facă lucruri bune în 
interesul cetățenilor din comună. Că mai sunt divergențe și atitudini 
critice este normal, că suntem în democrație și trebuie să avem opinii 
diferite. Nu putem toți să fim de aceeași părere, ca în Coreea de Nord. 
Toate aceste divergențe sunt trecătoare și de obicei se rezolvă prin 
comunicare. De obicei, în fiecare an, nu au fost probleme cu votarea 
bugetului. În plus, primarul are majoritatea în consiliul local.

E interesant că la Victor Vlad Delamarina, până la urmă, 
politicienii se înțeleg dacă se pune interesul comunei pe primul loc!

Da, de obicei are loc o comunicare foarte bună. Nu este scandal, 
nu este circ ieftin. Mai există contradicții și critici, dar până la urmă 
se ajunge la o înțelegere în consiliul local și se votează proiectele care 
sunt bune și vin în dezvoltarea localității și în interesul cetățenilor. Se 
știe că unde e circ ieftin și violență pierde toată lumea și nimeni nu 
are de câștigat, nici cetățenii, nici politicienii.

Domnul Sabin Lazăr, concluzia este că interesul comunei și al 
cetățenilor primează la Victor Vlad Delamarina!

Da, interesul cetățenilor întotdeauna primează în comuna 
noastră! De aceea treaba merge bine. Avem un primar cu multă 
experiență și un viceprimar cu și mai multă experiență, cu zeci de ani 
activitate în administrație, vorbesc de domnul Cardaș și de domnul 
Sima. Domnule Apostol, scandalurile apar la impuls, dar la noi regu-
la este să respiri adânc și să numeri până la 10, după aceea vorbești. 
Trebuie să te mai gândești un pic la ceea ce spui. Nu ce îți vine din 
prima să scoți pe gură. Trebuie să cântărești vorbele.

efectul cafelei asupra creierului
câte ceşti pe zi ajută la o memorie mai bună?

După spusele experţilor, cafeina din două ceşti de cafea 
poate anihila receptorii de adenozină ai creierului pen-

tru două ore, menținându-vă creierul în stare de alertă. Nu este 
sigur, dar există unele dovezi că memoria ar avea de câştigat 
de pe urma cofeinei. Cercetătorii de la Universitatea Limburg 
din Maastricht au administrat la 16 persoane o substanţă care 
afectează memoria pe termen scurt şi pe termen lung.

Consumul de cafeină a contracarat semnificativ daunele 
ce ţin de pierderile de memorie. Subiecţii care au băut două, 
până la trei ceşti mici de cafea (250 mg cafeină) au recuperat 
informaţii din memoria pe termen lung şi şi-au amintit normal 
cuvinte la testele de memorie pe termen scurt şi lung; viteza de 
citire şi concentrare vizuală au ajuns aproape de nivelul nor-
mal, înainte de administrarea substanţei.

Cercetătorii au atribuit îmbunătăţirea memoriei unei 
stimulări a „activităţii colinergice“ sau creşterii 
activităţii neurotransmiţătorului „memoriei“, 
acetilcolină, ceea ce se întâmplă, spun ei, când ca-
feina blochează adenoza.

epigrame 
celebre 

semnate 
de... 

Păstorel
Din Craiova pânʼ la Iași
Se resimte lipsa sării,
Fiʼndcă cei mai mulți ocnași
Au ajuns la cârma țării.

*
Armistițiul ne-a impus
Să dăm boii pentru rus!
Ca să completăm noi doza,
L-am trimis pe Pătru Groza.

*
Două lucruri mai alină
Al meu chin și a mea boală:
Damigeana când e plină
Și femeia când e goală.

 În atenția persoanelor cu handicap

O nouă facilitate pentru persoanele cu 
handicap a fost adoptată de Ministerul 

Muncii, în acest sens fiind introdus cardul elec-
tronic de carburant. O dată cu noua facilitate, 
s-a introdus și interzicerea tranzacționării bonu- 
rilor de carburant și a celor valorice pe suport 
electronic, fiind aplicate amenzi ce pot ajunge și 
la suma de 50.000 de lei. Actul normativ spune 
că utilizarea bonurilor de carburant sau a car-
durilor de carburant în alte scopuri decât asigu-
rarea transportului gratuit pentru persoanele cu 
handicap constituie contravenție.

Societățile de distribuție a produselor 
petroliere și deținătorii stațiilor de alimentare a 
mijloacelor de transport electrice sunt obligați, 
începând cu luna februarie, să accepte bonu-
rile valorice pe suport electronic, iar refuzul 
nejustificat va fi sancționat conform noilor 
reglementări.
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S-a asigurat infrastructura pentru transportul verde

LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Începând cu data de 9 ianu-
arie se pot plăti taxele și 

impozitele locale aferente anului 
2024. Plata se poate face la case-
ria primăriei sau online pe www.
ghiseul.ro sau https://lenauheim.
regista.ro/plati-online. 

Persoanele fizice sau juridice care achită inte-
gral taxele și impozitele locale până în 31 martie 2024 
beneficiază de o reducere de 10% din valoarea lor.

De asemenea, începând de săptămâna viitoare, taxe-
le și impozitele locale se vor putea achita și la birourile 
din localitățile Grabaț și Bulgăruș, după următorul pro-
gram:

- în fiecare marți între orele 9 - 13 (Grabaț).
- în fiecare miercuri între orele 9 - 13 (Bulgăruș).
Precizăm că taxele și impozitele locale au rămas la 

nivelul anului trecut.

Descoperă istoria și cultura locală la casa Memorială 
„Nikolaus lenau“ și Muzeul de etnografie din lenauheim! 

Casa natală a celebrului poet a fost transformată în muzeu și găzduiește 
manuscrise, cărți, fotografii și obiecte personale care ilustrează viața și 

activitatea lui Nikolaus Lenau. 
În aripa dreaptă a clădirii se află Expoziţia Etnografică Şvăbească, unde pot 

fi văzute: u interioare şvăbeşti (bucătărie, cămară, dormitor), în care sunt expuse 
obiecte de uz casnic şi gospodăresc; u unelte şi instalaţii agricole şi gospodăreşti 
(machetă moară, bicicletă de lemn, furci, coase, greble, piatră de măcinat porumb, 

maşină de măcinat, presă de haine, 
bătător de cânepă, cântar, cursă de 
şoareci, lacăte, fierăstrău etc.),

- port şvăbesc din Banat, in-
cluzând şi o colecţie de 52 de pe-
rechi de păpuşi, care prezintă por-
tul popular şvăbesc din localităţile 
bănăţene.

Veniți să descoperiți patrimo-
niul cultural al comunității noastre!

Am semnat contractul de execuție 
pentru proiectul „Asigurarea infra-

structurii pentru transportul verde în comuna 
Lenauheim - realizare piste pentru biciclete 
la nivel local” în valoare de 1.206.991,24 lei 
+ TVA finanțat prin PNRR.

Termenul de execuție este de 9 luni 
de la data emiterii ordinului de începere a 
lucrărilor.

Transparență administrativă leoaică tânără, iubirea
Nichita STăNeScu 

Leoaică tânără, iubirea 
mi-a sărit în față. 
Mă pândise-n încordare 
mai demult. 
Colții albi mi i-a înfipt în față, 
m-a mușcat, leoaica, azi, de față. 

Și deodată-n jurul meu, natura 
se făcu un cerc, de-a-dura, 
când mai larg, când mai aproape, 
ca o strângere de ape. 
Și privirea-n sus țâșni, 
curcubeu tăiat în două, 
și auzul o-ntâlni 
tocmai lângă ciocârlii. 

Mi-am dus mâna la sprânceană, 
la tâmplă și la bărbie, 
dar mâna nu le mai știe. 
Și alunecă-n neștire 
pe-un deșert în strălucire 
peste care trece-alene 
o leoaică arămie 
cu mișcările viclene 
încă-o vreme, 
și-încă-o vreme. 

u Hotărârea 94 privind aprobarea agendei cultural-artistice şi sportive a comunei Lenauheim 
pentru anul 2024; u Hotărârea 95 privind aprobarea completării și modificării prevederilor Hotărârii 
nr.79/23.12.2020 - privind înființarea Serviciului public de Gospodărie comunală Lenauheim, județul 
Timiș; u Hotărârea 96 privind aprobarea reorganizării aparatului de specialitate al primarului 
comunei Lenauheim începând cu 01 noiembrie 2023, în conformitate cu Legea nr. 296/2023 privind 
unele măsuri fiscal-bugetare pentru asigurarea sustenabilităţii financiare a României pe termen lung; 
u Hotărârea 97 privind decontarea cheltuielilor de transport pentru funcţionarii publici din cadrul 
Primăriei comunei Lenauheim, judeţul Timiș; u Hotărârea 98 privind aprobarea raportului de 
evaluare și a vânzării imobilului – teren intravilan înscris în C.F. 100499 Lenauheim, nr. cadastral 
100499; u Hotărârea 99 privind raportului de evaluare și a vânzării imobilului – teren intravilan 
înscris în C.F. 101814 Lenauheim, nr. cadastral 101814; u Hotărârea 100 privind aprobarea 
scoaterii la licitaţie publică în vederea vânzării imobilului-terenului intravilan înscris în C.F.104458 
Lenauheim, nr. cadastral 104458, în suprafaţă de 1.216 mp , imobil cu altă destinaţie care face parte 
din patrimoniul privat al comunei Lenauheim, județul Timiș și a aprobării și însușirii raportului 
de evaluare;  u Hotărârea 101 privind aprobarea scoaterii la licitaţie publică în vederea vânzării 
imobilului-terenului intravilan înscris în C.F. 104459 Lenauheim, nr. cadastral 104459, în suprafaţă de 
117 mp, imobil cu altă destinaţie care face parte din patrimoniul privat al comunei Lenauheim, județul 
Timiș și a aprobării și însusirii raportului de evaluare; u Hotărârea 102 privind aprobarea rectificării 
bugetului local al comunei Lenauheim, judeţul Timiş pe trimestrul IV, anul 2023; u Hotărârea 
103 privind aprobarea revocării Hotărârii nr. 34/19.04.2023-privind aprobarea trecerii unor bunuri 
imobile — terenuri, din domeniul public al comunei Lenauheim, în domeniul public al județului 
Timiș și declararea acestora ca fiind bunuri de interes public județean (DC 22 Bulgarus-Uihei);  
u Hotărârea 104 privind aprobarea rectificării Bugetului de Venituri şi Cheltuieli al Serviciului 
public de Gospodărie comunală Lenauheim, județul Timiș pe Trim. IV-2023; u Hotărârea 105 
privind aprobarea indicatorilor tehnico – economici (P.T.) și a Devizului General actualizat pentru 
obiectivul de investiții „Asigurarea infrastructurii pentru transportul verde în comuna Lenauheim 
– Realizarea de piste pentru biciclete la nivel local“ finanțat în cadrul “Programului Național de 
Redresare și Reziliență, Componenta C10 – Fondul local, Investiția I.1.4 – Asigurarea infrastructurii 
pentru transportul verde – piste pentru biciclete (și alte vehicule electrice ușoare) la nivel local/
metropolitan.

Firma câștigătoare este S.C. Super 
Construct S.R.L. din Timișoara care va 
realiza cei aproximativ trei kilometri  
de piste pentru biciclete, conform con-
tractului.  

Mulțumesc pe această cale pentru 
colaborare și ajutor Consiliului Local și 
echipei de implementare de la Primăria 
Lenauheim.

Taxe și impozite

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim
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Din albumul comunei 

TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

„După cum arătau și domnii primar și viceprimar, 70% din sume vor merge 
către dezvoltare!“

 Pagină realizată de Ciprian Octavian APOSTOL

Domnule secretar, sunteți cunos-
cut drept un om care așteaptă 

întrebări clare și directe. Un om pentru 
care timpul este prețios și care acordă o 
atenție specială muncii sale. Știind aces-
tea toate, vă întreb când va fi aprobat 
bugetul?

Domnule Ciprian, dacă treaba merge 
bine, atunci când vom primi toate sumele. 
Deci, stând noi de vorbă acum la începutul 

lunii februarie, cred că în prima parte a lunii februarie va fi aprobat 
bugetul pe anul 2024, dar până nu vedeam sumele de la Ministerul de 
Finanțe și de la Consiliul Județean, mai așteptăm.

Veți pune în dezbatere publică proiectul?
Desigur, noi punem în dezbatere publică proiectul, ceea ce gândim  

noi, dar de aici și până când ai cu adevărat banii, e o cale mai lungă.
Spre ce anume se vor îndrepta, cu precădere, aceste sume?
Este clar că după cum arătau și domnii primar și viceprimar, 

70% din sume vor merge către dezvoltare.
Domnule secretar general Viorel Turtă, ce a pregătit Primăria 

comunei Topolovățu Mare pentru anul 2024, în scopul dezvoltării 
comunei?

Noi avem foarte multe proiecte în derulare, dar avem și altele 
noi, care vor începe să fie implementate în acest an. De pildă, avem 
în derulare reabilitarea căminelor culturale din comuna Topolovățu 
Mare, Iosifalău și Suștra. Tot în desfășurare avem amplul proiect de 
canalizare în comuna Topolovățul Mare, dar deocamdată lucrările 
s-au oprit.

Mai concret, ce alte obiective mai aveți?
În curs de finalizare cu fonduri de la Compania Națională de 

Viorel TURTĂ - Secretar general al Primăriei comunei Topolovățu Mare

Investiții, avem Sala de Sport din localitate. Proiecte de viitor avem 
foarte multe, fiindcă avem contracte de finanțare. Vorbim de moderni- 
zarea iluminatului public, avem în vedere asfaltarea străzilor care au 
rămas neasfaltate. Contractul de finanțare este semnat. De aseme-
nea, și contractul pentru construirea de pistă de biciclete este sem-
nat și contractul de finanțare pentru montarea stațiilor de încărcare 
electrică a autoturismelor. 

Păi, aveți proiecte serioase pentru acest an! Dar aș vrea să aflu 
ceva despre importanța stațiilor de încărcare a autoturismelor.

Aceste stații sunt foarte utile, fiindcă vor deservi nu numai 
cetățenii din localitate, care au mașini electrice, ci și pe oricine care 
va traversa comuna Topolovățu Mare. Aici vor putea fi încărcate  
chiar și bateriile de la bicicletă sau de la trotinetele electrice.

Când veți avea gata alimentarea cu gaz?
Aici vorbim despre un proiect de mare anvergură, introducerea 

rețelei de alimentare cu gaz în comună. Totul este aprobat, urmează 
să facem licitația și să vedem cine va participa și cine va câștiga.

Finanțarea?
Finanțarea vine prin fonduri guvernamentale. Și merită reținut 

faptul că, prin introducerea sistemului de alimentare cu gaz în 
comună, se va face un pas foarte important către dezvoltarea și moder- 
nizarea localității și va fi chiar un stimul pentru atragerea investito-
rilor, mai ales că avem și canalizare și drumuri asfaltate. 

Va crește desigur prin ducerea la bun capăt a acestui proiect și 
confortul cetățeanului.

Evident că va crește și nivelul confortului cetățenilor din comună. 
Apoi rețeaua de gaz va ajuta foarte mult industria și investitorii din 
localitate, pe toți agenții economici. Magistrala de gaz trece chiar 
prin comuna Topolovățu Mare și extinderea rețelei nu este chiar așa 
de complicat de realizat, fiindcă rețeaua principală există.

Subvenții noi pentru crescătorii de animale                

Guvernul României a adoptat noi acte normative în sprijinul fer-
mierilor, stabilite împreună cu aceștia. După sprijinul de 100 

de euro pe hectar pentru fermierii din sectorul vegetal, afectați grav de 
războiul din Ucraina, se vine, din această lună cu o schemă similară pen-
tru crescătorii de animale. Astfel că se va acorda 100 de euro per animal 
pentru crescătorii de vite de carne și bivolițe, plus sume proporționale  

și crescătorilor de porci și păsări. Sunt 
bani necesari pentru a compensa creș-
terea la furaje, combustibili, utilități și 
forța de muncă. În total, alocăm 72 de 
milioane de euro crescătorilor de animale. 
„Îi asigur pe fermierii români că vom  
continua să-i susținem“, a conchis 
premierul țării în cadrul unei recente 
declarații de presă.

AS Avântul Topolovățu Mare

Persoanele care au nevoie să cumpere vechime pentru a com-
pensa perioadele în care nu au contribuit la sistemul de 

pensii pot să facă asta şi în acest an. Potrivit ultimului cadru legal, 
cumpărarea vechimii include și semnarea unui acord de asigurare 
socială cu instituția de pensii și efectuarea de plăţi ce reprezintă toc-
mai contribuții la pensie. Astfel, se pot cumpără până la șase ani ca-
lendaristici anterior datei încheierii contractului de asigurare socială.

Un an costă 9.000 de lei. Oamenii își pot alege venitul asigurat 

cât costă un an de vechime în muncă pentru pensie şi cine are dreptul să plătească
la pensie, care trebuie să fie cel puțin egal cu valoarea salariului de 
bază minim brut pe economie, adică 3.300 de lei acum. Opțiunea nu 
este disponibilă pentru cei care sunt deja pensionați, iar perioadele de 
vechime pot fi achiziționate doar în scopul pensionării la vârsta stan-
dard. Cei care îndeplinesc toate aceste condiții legale pot să opteze 
pentru asigurarea retroactivă, pe perioade neconsecutive sau consecu-
tive, cu condiția ca pe toată durata acestor perioade să nu depășească 
un total de șase ani.
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Din albumul 
Școlii Gimnaziale „Teodor Păcățian“ ususău

USUSAU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

(
Biserica de lemn din Bruznic

  Pagină coordonată de Carmen MĂDĂLUȚĂ

Transparență administrativă
u Hotărârea 105 privind aprobarea rectificării bugetului Consiliului Local al 

comunei Ususău pe anul 2023; u Hotărârea 106 privind aprobarea primei înscri-
eri în sistem integrat de Cadastru și Carte Funciară pentru două imobile înscrise 
în CF300824 Ususău nr. Topo. 608-609/1/14 respectiv nr. Topo. 608-609/1/54;  
u Hotărârea 107 privind aprobarea încheierii și semnării Contractului de delegare 
(operare a stațiilor de transfer) a gestiunii unor activități componente ale servi-
ciului de salubrizare al unităților administrativ-teritoriale membre ale Asociației de  
Dezvoltare Intercomunitară Sistem Integrat de Gestionare a Deșeurilor județul 
Arad, respectiv transfer al deșeurilor municipale în stații de transfer, inclusiv trans-
portul separat al deșeurilor reziduale la depozitele de deșeuri nepericuloase și/sau la 
instalațiile integrate de tratare, al deșeurilor de hârtie, metal, plastic și sticlă colec- 
tate separat la stațiile de sortare și al biodeșeurilor la instalațiile de compostare și/
sau de digestie anaerobă cu operatorul S.C. FCC Environment România S.R.L. 
ca urmare a procedurii de negociere fără publicarea unui anunț de participare;  
u Hotărârea 108 privind aprobarea tarifului serviciului de salubrizare care 
reprezintă contravaloarea prestării activităților care fac parte din obiectul Con-
tractului prestate în beneficiul utilizatorilor casnici, la nivelul comunei Ususău; 
u Hotărârea 109 Aprobarea Procesului verbal al Ședinței Ordinare a Consi-
liului Local Ususău din 29 noiembrie 2023; u Hotărârea 110 Aprobarea Ordinei 
de zi a Ședinței Ordinare a Consiliului Local Ususău din data de 22 decembrie 
2023; u Hotărârea 111 privind constituirea dreptului de acces pe proprietatea 
publică/privată a comunei Ususău în vederea instalării, întreținerii, înlocuirii ori 
mutării rețelelor de comunicații electronice sau a elementelor de infrastrutură 
fizică necesară susținerii acestora; u Hotărârea 112 privind aprobarea contului 
de incheiere a exercitiului bugetar pe trimestrul III, anul 2023; u Hotărârea 113 
privind aprobarea rectificării bugetului Consiliului Local al comunei Ususău pe 
anul 2023; u Hotărârea 114  privind scoaterea din evidențele fiscale ale Primăriei 
comunei Ususău a unor sume reprezentând amenzi contravenționale ale unor de-
bitori decedați.

Echipa de fotbal a Școlii Gimnaziale „Teodor 
Păcățian” Ususău a ocupat un meritat loc II la turneul 
de fotbal Cupa Satelor U 13 - zona Săvârșin, competiție 
organizată de Federația Română de Fotbal!

Cine este acela care nu are 
nimic de cerut Domnului 

nostru Iisus Hristos și Maicii Dom-
nului? Se spune că Maica Domnului 
este supărată pe toți aceia care nu-i cer 
niciodată nimic! Ea este o nouă lume și 
cât poate Dumnezeu cu puterea, poate 
și Maica Domnului cu rugăciunea.

Arată-te, deci, a fi un fiu cu inimă 
de copil al Maicii Domnului! De grijile pământești nu 
putem scăpa, decât dacă nu vrem. Ca suflete dăruite, se 
impune mai multă voință de a nu ne lăsa aglomerați și 
copleșiți de grijile acestea pământești până într-atât. Ne 
rânduim viața ca oameni care gândim mai înalt și cu 
multă răspundere.

Se spune că dacă am putea întreba pe cei de sus, 
adică pe cei mântuiți: „Ce v-a costat pe voi de ați ajuns 
la atâta fericire?”, ne-ar răspunde: „Timp, puțin timp 
petrecut bine!”.

(Ne vorbește Părintele Arsenie Papacioc, Vol. 1, 
Editura Mănăstirea Sihăstria, 2010, p. 11)

Rubrica bisericii
cuvinte duhnovnicești

Se stinge amurgul cu roşii văpăi,
Şi noaptea de vară
Coboară-n tăcere pe munţi şi pe văi,
Înaltă şi clară.

La marginea apei să-şi caute vad
O turmă s-abate.
Răsare şi luna din codri de brad,
În singurătate.

Romanţă în stil vechi
George TOPâRceANu

Măicuţele-n umbra părerii de rău
Se duc să se culce;
Din vale s-aude un glas de pârău
Sălbatic şi dulce.

Odihna s-aşterne pe sfântul lăcaş
Din vremea străbună.
Şi numai o fată cu dor pătimaş
Mai cântă sub lună.

Iubitul şi-aşteaptă s-o prindă în braţ
La poală de munte,
Şi lung s-o sărute cu dulce nesaţ,
Pe ochi şi pe frunte.

La 4 km de la Zăbalț, pe un drum 
comunal de pământ, se poate 

ajunge în satul Bruznic. Prima mențiune 
documentară a acestuia: 1437; denumiri 
de-a lungul timpului: Bryznyk, Broziac, 
Marosborosznok.

O vatră veche a satului a fost pe „Valea 
Dominuțului”, iar alta pe „Pârâul preotesei”, 
unde, potrivit unei tradiții locale, a existat o 
biserică de lemn. După stabilirea locuitorilor 
pe vatra de astăzi, în anul 1805 a fost 
construită, tot din lemn, actuala biserică, 
având hramul „Sfântul Mare Mucenic 
Dimitrie”, care a fost sfințită de protopopul 
Dimitrie Mihailovici al Lipovei.

Planul bisericii este dreptunghiular 
terminat cu o absidă. Dimensiunile bisericii: 
lungime 20 m, lățime 9 m, înălțimea până la 
acoperiș fiind de 3 metri, iar până la vârful 
turnului 15 m; biserica nu are pictură, cu 
excepția iconostasului. 

În biserică se găsesc scaune din lemn 
din anii 1860 - 1865 și un tron arhieresc din 
1865.

Prezintă unele elemente asemănătoare 
cu a bisericii de lemn de la Julița.

Unele icoane în stil bizantin, aflate pe 
iconostas și în pronaosul bisericii, sunt opera 
unui talentat pictor, care a lucrat aici în urmă 
cu peste două secole.
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Pagină realizată de Gheorghe COMAN

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Nu poți intra în frumoasa așezare Căpâlnaș fără 
a te opri în dreptul castelului ilustrei familii 

Mocioni. S-a scris și s-a tot scris despre această bijute-
rie arhitecturală comparată mereu cu Micul Trianon. 
În spațiul românesc, precum și în cel central-euro- 
pean, cuvântul Trianon are o mulțime de înțelesuri: de 
la locul unde s-a făcut dreptate unor națiuni (români, 
cehi, slovaci, sârbi, croați și sloveni) și până la locul 
unui veritabil Diktat, așa cum privesc maghiarii. Și 
aceste înțelesuri cu simbolistica lor politică sunt, evi-
dent, departe de accepțiunea comună și banală: ter-
menul desemnează, de fapt, o vilă elegantă, plasată 
în vecinătatea unei construcții mai mari, de regulă un 
palat. 

Dorind să cunosc povestea neștiută a castelului din 
Căpâlnaș, poveste la fel de frumoasă ca a celui numit 
de francezi Petit Trianon, la recomandarea domnului 
primar Ioan Guțu m-am îndreptat spre foile îngălbenite 
de vreme ale părintelui de venerată amintire Mina Ga-
nea, aflate în grija Bibliotecii județului Arad 

Într-o notă cerută de autoritățile comuniste ale 
Raionului Lipova, privind date despre castelul fami-
liei și despre ultimii ani de viață ai baroanei Ecaterina 
Teleki Mocioni și a fiului ei, notă dată la ordinul cu 
numărul 2627 din anul 1959, Părintele Paroh al Biseri-
cii din Căpâlnaș, cu scrisul său frumos, notează între 
copertele unui caiet: „Castelul familiei Mocioni a fost 
construit în anul 1870. Cei doi frați Alexandru și Eu-
gen Mocioni au cumpărat de la proprietarul Zisu din 
Căpâlnaș 1300 de iugăre de pământ arabil și 5200 de 
iugăre de pădure, (în total 3.257,8  de hectare n.m.). 
Mai aflăm din aceleași însemnări că frații Mocioni au mai cumpărat 
tot atunci și un teren intravilan în centrul satului teren pe care se afla 

Sărmanii bogați
o căsuță mică în locul căreia au început în anul 1870, 
construcția prezentului castel compus din 72 de ca- 
mere. Ultimul proprietar al acestui castel a fost Eca-
terina Teleki, născută Mocioni. Baroana Ecaterina 
Teleki Mocioni, a locuit în proprietatea familiei sale, 
împreună cu fiul ei Eugen, un intelectual poliglot, până 
în ziua de 2 martie 1949, zi în care baroana Ecaterina 
Teleki Mocioni împreună cu fiul ei, au fost duși cu 
domiciliu forțat într-un sătuc din Hunedoara, unde au 
stat până în anul 1955 când, neputându-se dovedi nicio 
vinovăție, le-a fost îngăduită reîntoarcerea în comuna 
lor, unde li s-a oferit de către autoritățile comuniste 
o încăpere într-unul din fostele lor grajduri de vaci.  
Baroana Ecaterina Teleki Mocioni și fiul ei au locuit 
acolo patru ani. În ziua de 18 martie 1959, baroana 
Ecaterina Teleki Mocioni, trecea la cele veșnice.  

Despre fiul baroanei, despre eruditul Eugen Tele-
ki Mocioni, ultimul vlăstar din strălucitul neam al 
Mocioneștilor, aflăm din aceeași notă că, după moartea 
mamei sale, a locuit mai departe în grajd, „căpătându-și 
existența muncind cu ziua pe la cetățenii din comună, 
nefiind capabil de niciun serviciu!” 

În ce privește destinul castelului, Părintele mai 
notează că: „În prezent la acest castel s-a înființat un 
preventoriu T.B.C. pentru copii, în care scop, copiii 
poporului muncitor își găsesc odihnă și tratament. 

P.S. Tânărul despre care Părintele scrie că își 
„căpăta existența muncind cu ziua pe la cetățenii din 
comună, nefiind capabil de nici un serviciu”, făcuse 
școala la Oxford, vorbind fluent în engleză și franceză 
și chiar latină, după cum aflăm din volumul „Povestiri 

de pe Valea Mureșului” semnat de Daniel Vighi. Eugen Teleki a mu-
rit sărac pe o băncă de așteptare a gării din Arad. 

Am aflat de pe blogul maestrului Ion Cristoiu un interesant articol semnat 
de doamna Graziela Bârlă, avocata care în plină împlântare a resticțiilor 

pandemice în inima vieților noastre, dânsa și încă 8 români l-au dat în judecată 
pe Florin Cîțu, la acea vreme prim ministru al țării, omul care a împărțit poporul 
român în două categorii: teroriști nevaccinați și vaccinați neteroriști, dar terorizați. 
Ce aflăm din articolul doamnei avocat, este adevărul dureros că România este 
chemată în judecată de Pfizer imensul concern farmaceutic căruia îi datorează 
550.000.000 euro, puțin peste o jumătate de miliard de euro, pentru cele 28 mili- 
oane de doze de vaccin comandate (cumpărate?) de România – deși, desigur, 
România putea refuza comandarea lor.  

„Date fiind sumele pe care le datorează poporul român acestor coloși din 
domeniul farmaceutic, fiecare locuitor al țării – că e bancher, bebeluș sau muritor 
de foame – ar trebui să achite câte 25,14 euro, adică aproximativ 125 de lei. Nu 
e mult, nu? La cât ne suge Statul vlaga, ce mai contează 125 de lei de om, ca să 
(ne) salvăm?  

Deci: una dintre soluții, și mă mir că nu ne-au comunicat-o deja mai marii noștri, ar fi aceea de a face 
o chetă de 25 euro/de om, viețuitor pe teritoriul României, și gata! 

Doar că, nu vom scăpa astfel, pentru că, la această sumă pe care abia de o poți pronunța și scrie, se 
vor adăuga dobânzi, penalități; nu am încă, habar care este cuantumul acestora, dar sunt sigură de faptul 
că românii verzi care au fost la cârma țării, la momentul semnării acelor contracte de achiziții, nu au luat 
în seamă acest amănunt, al dobânzilor, al penalităților. Și de ce ar fi făcut-o? că doar aveau de gând nu să 
arunce lichidul «tămăduitor», ci să-l injecteze în cobaiul român, ce s-a dovedit însă, spre norocul lui, mai 
puțin docil decât estimase domnul Florin Cîțu.” 

În încheierea articolului, mai aflăm că doamna Graziela Bârlă, care de 15 ani este și avocat al amba-
sadei Franței la București, refuzând să se vaccineze a rezistat în fața presiunii sistemului, iar azi, conchide 
domnia sa, se dovedește că nu am făcut alegerea greșită. 

citiți și vă cruciți!  Vremuri netrebnice

Descopăr în savuroa-
sele însemnări ale 

avocatului, scriitorului și publi-
cistului Marian Nazat:

„Zăbovesc în stația de 
taximetre. Dimpreună cu  mine, 
așteaptă  și o  femeie cu fiica ei, 
școlăriță.

– Mamă, azi am învățat la 
școală despre Eminescu ! o aud 
pe copilă.

– Wow, grozav! Și ce ați 
învățat? o întreabă părintele,  
radiind de bucurie.

– Că are poza pe o 
bancnotă…

Simt că mă prăbușesc 
în abisul neîntoarcerii și-i 
mulțumesc sorții că m-a ferit 
de ghinionul de a mă fi născut 
mai târziu și de a fi fiul acestor 
vremuri netrebnice !”
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BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ladislau HELEPORT - Viceprimar al comunei Bata

„Din anul 2025 începe reorganizarea localităților și va începe cu comunele!“

Domnule viceprimar Ladislau Hele-
port, îmi vorbeați în rândul trecut despre 
faptul că domnul Ion Micurescu, prima-
rul comunei Bata, a semnat, la București, 
un contract pentru construirea a 4 km 
necesari unei piste destinate bicicliștilor.

Da, este adevărat.
Care este scopul primordial al acestui proiect?
Scopul este să scoatem bicicletele de pe drumul mare, să se 

simplifice circulația, să se reducă riscul de accidente. Există, după 
cum știți, o carieră de piatră la Bata și se circulă destul de mult. Mai 
ales mașinile mari de tonaj circulă pe acest drum. Pentru siguranța 
cetățeanului pistele sunt utile. Sperăm să reușim și să facem și mai 
departe.

Domnule viceprimar, aveți și banii necesari acestui proiect?
Acum s-au primit banii. S-a făcut pe un segment. Finanțările vin 

pe domenii specifice. De exemplu, pe piste de biciclete pe același 
proiect, avem și două stații electrice de încărcare a mașinilor elec-
trice. Sunt la pachet aceste obiective - pistele de biciclete cu stații 
electrice. Așa a fost făcute proiectele de Uniunea Europeană, dacă tot 
am câștigat. În plus, s-a semnat contractul și urmează să primim și 
microbuze școlare electrice. Avem microbuzul școlar pe motorină de 
15-16 ani, iar acum vom primi și unul electric și atunci aceste stații 
vor fi foarte utile.

Dar aveți și cetățeni care au mașini electrice în localitate?
Aici la noi, mai puțin, dar sunt ceilalți participanți la trafic, care 

au nevoie de încărcare electrică a mașinilor electrice. Nu musai cei 
din comună vor utiliza aceste stații, ci și cei care trec prin localitate și 
au nevoie de o stație, vor avea o astfel de stație la dispoziție.

Aveți și proiecte foarte mari, din câte se știe și pe segmentul 
cultural. Și când spun asta fac trimitere la celebrul festival de 
muzică folk.

Avem „Festivalul de muzică folk de la Bulci”.  În fiecare an 
devine tot mai mare și mai interesant. Am ajuns printre primele trei 
festivaluri de gen din țară ca și participanți și ca importanță. La Bulci 
vin artiștii cei mai mari, cum sunt Nicu Alifantis, Mircea Vintilă sau 
Mircea Baniciu. Toți marii interpreți de muzică folk au venit și au 
cântat la noi la Bulci.

Cum a fost anul care a trecut?
Festivalul a fost spectaculos, ca în fiecare an. Dovadă că  

ne-am tot extins până am ajuns aproape de râul Mureș cu locurile 
de campare. Vine foarte multă lume, chiar de joi. Lumea e foarte 
nerăbdătoare să prindă un loc aici. Se campează și oamenii stau până 
duminică la prânz. De aceea, ne-am extins pe un spațiu aproape du-
blu în 2023. Inclusiv în spatele scenei ne-am extins. Scena e mai 
mare acum. Vine foarte-foarte multă lume din toată țara, vine să îi 
asculte pe marii artiști. Oamenii au aflat de festivalul de la Bulci și 
mulți au vrut să îmi mulțumească pentru acest spectacol minunat.

Domnule Heleport, de ce are asemenea succes Festivalul de 
muzică folk de la Bulci?

Doamnă Florentina, acest festival are un asemenea succes în 
primul rând datorită celor care urcă pe scenă, apoi fiindcă se desfășoară 
într-un loc foarte generos, în natură. Oamenii vin și campează în aer 
liber, stau în natură, în aer curat. Se autogospodăresc câteva zile. 
Fiecare își face mâncare, doarme în cort. Avem și comercianți cu 
produse agroalimentare și își expun produsele: mici, frigărui, grătare, 
băuturi, sucuri, bere, apă și toate celelalte, dulciuri, înghețată. Tot ce 
dorești se găsește acolo. Avem zonă de comercianți și este liniște, aer 
curat în natură. Interesant este că oamenii au învățat că la terminarea 
festivalului să lase în urmă curat. Ei stau până duminică după amiază, 

la început mai lăsau gunoaie, dar acum fiecare își strânge deșeul, 
vine cu punga, cu sacul, cu ce are și strânge mizeriile. În urma lor 
lasă curat. E extraordinar! Trebuie să spun că cei care ascultă muzică 
folk sunt în general mai educați și mai civilizați, cu caracter. Sunt 
mai serioși.

Pentru anul 2024, ce mai pregătește Primăria comunei Bata?
Avem 7 km de străzi pe care trebuie să le asfaltăm. Am avut 

două proiecte - unul pentru asfaltat străzi și unul pentru canalizare. 
Proiectele au fost puse în urmă cu doi ani. La canalizare a mers cel 
mai bine și ne-a propus să facem canalizarea, dar până la urmă Uniu-
nea Europeană impune niște criterii ca să prinzi finanțare, în funcție 
de numărul de locuitori. 

Domnule viceprimar, ce-mi puteți spune despre reorganizarea 
teritorială?

Din 2025, începe reorganizarea localităților și va începe cu co-
munele. Bata are 1065 de locuitori. Orice proiect pe fonduri euro-
pene se clasifică pe punctaj în funcție de numărul persoanelor care 
vor fi deservite. În special proiectele de canalizare trebuie să fie în 
localități cu peste 2000 de locuitori. Până la urmă ne-au dat proiectul. 
Era de 19 milioane lei și au aprobat numai 6 milioane lei și ceva 
pentru canalizare.

Deci canalizarea este următorul proiect pe care vreți să-l 
desfășurați în Bata?

Așa vrem, fiindcă e foarte important să mergem și noi înainte, 
iar cetățenii să aibă condiții mult mai civilizate. Nu puteam să dăm 
drumul pe șanț la apa uzată. Am primit 6,7 milioane lei din 19 mili-
oane lei, dacă mai putem să atragem restul de bani până la 19 mili-
oane vom reuși să mergem cu proiectul mai departe, dacă nu, nu știu 
ce vom face. E o sumă pe cap de locuitor și nu ne ajunge.

Dacă nu?
Dacă nu, vom face proiectul numai pe o localitate și restul ve-

dem. Sunt 25 de km de străzi, plus ce există între localități.

Îmi spunea odată 
domnul ing. Ion 

Micurescu, primarul 
comunei Bata: 

„Doamnă Floren-
tina, eu, cu excepția 

anilor petrecuți în 
armată și a celor 

destinați studiilor 
universitare, nu am 

părăsit niciodată 
comuna Bata. Nu 

am plecat niciodată, 
pe termen lung - 

vorbesc - din satul 
nașterii mele.” 

Privind în fotografia 
alăturată, la bucuria 

chipului său, la 
liniștea sufletească 
adusă de cei aflați 

în preajma domniei 
sale, feciori de 

fală ai comunei, 
îl credem cu 

prisosință.

Din albumul comunei Bata
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„Anul acesta trebuie să fie anul în care să implementăm toate proiectele 
care ne-au fost aprobate în 2023!“

BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(
Gheorghe POP - Primar al comunei Bucovăț

Domnule primar, colegul meu Vasile Todi mi-a vorbit frumos 
despre poetul Gheorghe Pop, oamenii comunei mi-au vorbit la fel 
de frumos despre primarul Gheorghe Pop, cu cine să încep? 

Doamnă profesor, pentru că vă aflați în biroul primarului și nu la 
masa de lucru a poetului, eu zic să începeți cu primarul. 

De acord, pe poet îl pot întâlni mai ușor în cartea sa de poezie. 
Deci, domnule primar, anul 2023 tocmai s-a încheiat, aveți proiecte 
reușite de care sunteți foarte mulțumit? 

Doamnă Roxana, în anul care tocmai s-a încheiat, avem multe 
realizări de care sunt mulțumit, fiindcă am depus eforturi serioase să 
ne iasă bine și chiar ne-au ieșit. 

Mă puteți ajuta să consemnez câteva din aceste realizări? 
De exemplu, amintesc numai de minunatele proiecte frumoase 

pe PNRR.  
Puteți detalia? 
E vorba de reabilitarea termică moderată pentru trei clădiri ale 

primăriei de la Bazoșul Nou, școala, dispensarul și căminul cultu-
ral. Mai avem, tot pe PNRR componenta 10, dotări la școala de la 
Bucovăț... 

Care este valoarea efortului de reabilitare? 
Aproximativ 900.000 de lei! 
Alte proiecte? 
Am mai dezvoltat  proiecte cu „GAL Colinele Recașului”, unde 

suntem membri. Cu ei am prins proiectul de construcție a unei capele 
la Bucovăț, pe care am și finalizat-o. Trebuie doar să o intabulăm și 
să facem recepția la ea. 

Domnule primar, cum stați cu canalizarea comunei? 
Mai avem un proiect pe care vrem să-l scoatem la licitație în 

curând pe programul Anghel Saligny, privind canalizarea în localitate 

Îmi spunea Vasile Todi: „Doamnă Roxana, știi că poeții scriu poezie cu vopsele văratice, culeg timp de pe 
vitralii și-l pun în schituri de pâine? Și dacă mă crezi și dacă nu mă crezi, mergi în cochetul sat Bucovăț și 

vei cunoaște un astfel de poet, care cu talentul său ne poartă pe sub roata zodiilor, lăsându-ne impresia că atârnăm 
de întâmplările trecutului mai mult decât de amintirile lui. Numele poetului? Gheorghe Pop!” Bine – îi răspund 
– dar poetul de care vorbiți nu este chiar primarul comunei? „Dacă te vei duce, cu siguranță vei afla!” Și, astfel, 
plecând spre această frumoasă comună am întâlnit și poetul și edilul ei. 

și extinderea rețelei de apă în valoare de 19,5 milioane lei, aproxi-
mativ 4 milioane de euro, cu stație de epurare, care va fi construită 
la Bazoșu Bou. Dar am mai depus și alte proiecte pe Compania 
Națională de Investiții. 

Cum ar fi... ?
E vorba de grădiniță și de căminul cultural. 
Aveți și școală nouă? 
Doamnă profesor, am făcut și o școală din containere de 400 m², 

fiindcă avem foarte mulți copii și era nevoie de loc unde să învețe. E 
vorba de o extindere puternică a comunei noastre.  

Îmbucurător fapt! Se extinde repede comuna! 
Da, ne dezvoltăm într-un ritm alert. Avem peste 40 de PUZ- uri 

de case în lucru pentru familii tinere. De aceea era nevoie de spații 
noi unde să învețe copiii, care sunt tot mai mulți. 

Nu sunt clase suficiente? 
Nu aveam clase suficiente și din acest motiv am făcut o școală 

din containere. Sunt mai multe săli noi de clasă, de care era mare 
nevoie.  

Cu dotările acestor clase cum stați? 
Au hol, toalete moderne și curate, terasă, toate facilitățile și 

utilitățile. Inclusiv o sală mare de cancelarie. E foarte frumos totul.  
Din câte cunosc, ați deschis și o grădiniță nouă! 
Am deschis și o grădiniță la Bazoș, a doua grupă, după 25 de ani. 

Am făcut și grădiniță și este foarte frumoasă. Este la standarde euro-
pene, dar există mai multe proiecte de succes pe care le-am realizat în 
anul 2023, care, trebuie să spun, a fost un an bun pentru noi. 

Cum vă așteptați să fie anul acesta? 
Anul acesta trebuie să fie anul în care să implementăm toate 

proiectele care ne-au fost aprobate în 2023. 
 este bine să știți... 

Ai mașină cu motor diesel? Nu mai ai voie să o conduci în 
aceste orașe, începând cu aprilie 2024 

Această interdicție va fi valabilă în Germania, unde, deja în unele orașe, 
mașinile diesel sunt ferm interzise,   în timp ce în altele sunt încă permise. 

Interdicțiile privind conducerea vehiculelor diesel sunt în vigoare în Stuttgart, 
Darmstadt și München, dar au fost ridicate și în Hamburg în septembrie 2023.  De 
asemenea, sunt interdicții în mai multe alte orașe germane – care, între timp, au 
impus alte măsuri de mediu, precum limitele de viteză pentru a reduce emisiile. 

Rubrica școlii 
ce este un test de inteligență? 

Coeficientul de inteligență, IQ-ul, măsoară capacitatea de raționament a 
unei persoane. Pe scurt, ar trebui să evalueze cât de bine poate cineva să 

folosească informațiile și logica pentru a răspunde la întrebări sau pentru a face 
predicții. Testele IQ încep să evalueze acest lucru prin măsurarea memoriei pe 
termen scurt și lung. De asemenea, măsoară cât de bine pot oamenii să rezolve 
puzzle-uri și să-și amintească informațiile pe care le-au auzit, dar și cât de repede 
de întâmplă acest lucru.  

Testele IQ există de mai bine de un secol. Acestea au fost create inițial în 
Franța, pentru a ajuta la identificarea elevilor care aveau nevoie de ajutor supli-
mentar la școală. Ulterior, guvernul SUA a folosit versiuni modificate ale acestor 
teste în timpul Primului Război Mondial. Liderii forțelor armate știau că dacă 
oameni necalificați vor intra în luptă acest lucru ar putea fi periculos. Așa că au 
folosit testele pentru a ajuta la găsirea candidaților calificați. Armata continuă să 
facă acest lucru chiar și în ziua de astăzi. 

Nu vom veni niciodată să vă ajutăm! 
NATO este mort! 

Fostul preşedinte Donald Trump 
le-a spus unor oficiali europeni de 

rang înalt, atunci când era la Casa Albă, că 
Statele Unite nu vor ajuta niciodată Euro-
pa dacă aceasta va fi atacată, a declarat un 
oficial european de rang înalt, transmite Reuters. Thierry 
Breton, comisarul francez responsabil pentru piaţa internă 
a Uniunii Europene, a declarat că Trump a făcut aceste 
remarci la Forumul Economic Mondial de la Davos din 
ianuarie 2020, într-o discuţie cu preşedinta Comisiei Euro-
pene, Ursula von der Leyen, la care a asistat şi el. 

„Trebuie să înţelegeţi că, dacă Europa este atacată, 
nu vom veni niciodată să vă ajutăm şi să vă sprijinim”, 
l-a citat Breton pe Trump. „Apropo, NATO este mort, iar 
noi vom pleca, vom părăsi NATO. Şi, apropo, îmi datoraţi 
400 de miliarde de dolari, pentru că nu aţi plătit, voi, ger-
manii, ceea ce trebuia să plătiţi pentru apărare”, i-a mai 
spus Trump, Ursulei von der Leyen, potrivit lui Breton. 

Presa a mai scris la vremea respectivă despre aceste 
comentarii ale lui Donald Trump, dar acum a fost pentru 
prima dată când au fost confirmate public de un oficial eu-
ropean de rang înalt. 
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SAVARSIN
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,
( <

„Dar cine ne oprește să visăm?“

Pagină realizată de Andrei Horațiu CIPRIAN

Ioan VODICEAN

Vești bune! 

A fost semnat contractul de execuție pentru 
reabilitarea și modernizarea sediului Con-

siliului local Săvârșin. Dorind să aflăm cine asigură 
finanțarea, domnul Ioan Vodicean ne-a asigurat că 
„finanțarea este asigurată prin fondul de mediu în 
cadrul programului de eficientizare energetică a 
clădirilor publice, un proiect în valoare de 400.000 
de euro. În urma intervenției asupra clădirii aceasta 
va deveni independentă din punct de vedere energetic 
încălzirea fiind asigurată prin sisteme de pompe de 
căldură, aer-apă și panouri fotovoltaice.“ 

La începutul acestui an, comuna 
Săvârșin s-a bucurat de vizita unui 

șef de stat. Este vorba de vizita președintei 
Republicii Moldova, doamna Maia Sandu, care 
,întâmpinată de reprezentanții Casei Regale și 
de personalității ale localității, a fost ivitată să 
ia dejunul la castel. 

Întrebat despre această vizită, domnul Ioan 
Vodicean, primarul comunei, ne-a spus: „Astăzi 
am înfăptuit, simbolic, mica unire. De această 
dată, însă, între Moldova și Transilvania. Cred 
că am fost cu toții contemporani, în cea mai 
frumoasă zi din istoria recentă a comunității 
noastre. Să vezi la aceeași masă un președinte 
în funcție, alături de Custodele Coroanei 
României, să vezi atâta empatie și atâta 
armonie, te îndeamnă trăirile a crede că, de 
fapt, trăiești un vis frumos.  

Dar cine ne oprește să visăm? s-a întrebat, 
oarecum retoric mai mult poetul decât  
edilul. Știm, a continuat domnia sa, știm  
foarte bine că, de-a lungul istoriei, marile 
împliniri au apărut mai întâi în visele unor 
personaje care au „îndrăznit” să viseze. 
Mulțumim, Maia Sandu, mulțumim Majestatea 
Voastră! Dumnezeu să binecuvânteze poporul 
român, indiferent de partea căror granițe 
impuse ne aflăm.“ 

Domnul primar a mai ținut să evidențieze 
faptul că aceasta este prima vizită a unui  
șef de stat în comuna Săvârșin după Revo- 
luția din 1989. 

De reținut este și faptul că localitatea 
Săvârșin este înfrățită cu comuna Regina  
Maria din raionul Soroca al Republicii 
Moldova. 

Cuvântul ierarhului
Împărăția de aici este temporară

               † TIMOTeI, Arhiepiscop al Aradului

Mântuitorul Însuși fiind întrebat de farisei când va veni Împărăția lui Dum-
nezeu le-a răspuns și a zis: „Împărăția lui Dumnezeu nu va veni în chip 

văzut. Și nici nu vor zice: Iat-o aici sau acolo. Căci, iată, Împărăția lui Dumnezeu este 
înlăuntrul vostru.”

Un mare om de cultură afirma următoarele: „Există un specta-
col mai mare decât întinsul mării: cerul. Există şi un spectacol mai 
mare decât cerul: sufletul omenesc.”

Puterile sufletești sunt cele prin care pământul câștigă cerul. 
Stăruie în conștiință tot cuvintele Mântuitorului: „Din zilele lui Ioan 
Botezătorul până acum, împărăția cerurilor se ia prin stăruință și cei 
ce se silesc pun mâna pe ea”.

Împărăția de aici este temporară, având un început și un sfârșit, încheindu-și 
existența cu a doua venire a Domnului Hristos la sfârșitul veacului, când va veni întru 
slavă, Împărat și Judecător al viilor și al morților. Cea a cerurilor, după cum mărturisim 
și în simbolul credinței „nu va avea sfârșit,” fiind a luminii și a slavei veșnice și în care 
Dumnezeu le este tuturor toate, precum prorocește Apocalipsa Sfântului Ioan pentru 
cei scriși în Cartea Vieții Mielului. Mântuitorul a fost trimis în lume ca să întemeieze 
împărăția Lui, ce corespunde cu întemeierea Bisericii Sale, pe care nici porțile iadului, 
adică puterile răului, nu o vor birui.

unei scriitoare
Dând curs pornirii ce mă-mbie,
Depun smerita sărutare
Pe mâna dumneavoastră care
E genială... când nu scrie!

epigrame de Alexandru clenciu
epigrama

Trei versuri lin coboară panta,
Arzând mocnit ca un fitil,
Spre-ncărcătura de trotil
Din care bubui-va poanta.

Replică
Ce spui matale, nu greşeşti,
La patru versuri puse-n trepte;
Dar unde, naiba, să găseşti
Atâtea capete... deştepte!
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† IOAN

BUZIAS,
Acord de înfrățire între orașele Buziaș și Ninh Binh din Vietnam

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Primăria orașului Buziaș, condusă de domnul Sorin Munteanu, 
a fost gazda unui eveniment deosebit: primarul orașului 

Buziaș și primarul orașului Ninh Binh din Vietnam, domnul Dinh Van 
Thu, au semnat un acord de înfrățire în vederea 
consolidării și dezvoltării cooperării reciproce și a 
prieteniei între țări. 

În urma acestui acord vor fi făcute schimburi 
de experiență în dezvoltarea socio-economică 
din domeniile arhitecturii și urbanismului, 
infrastructurii urbane, patrimoniului cultural și 
mediului urban. De asemenea, vor fi dezvoltate 
relații comerciale.

În baza acestui acord, cele două orașe vor 
încuraja cooperarea în sport, cultură și turism prin 
activități de schimb de delegații la programe de 

promovare a turismului, schimburi culturale, activități și evenimente 
sportive.

Potrivit documentului semnat, toate activitățile prevăzute de 
acest acord de înfrățire vor fi acoperite de bugetul 
guvernului municipal al fiecărei părți, fără a 
impune niciun fel de costuri noi sau suplimentare 
guvernului niciunei părți.

De asemenea, mai trebuie subliniat faptul 
că Asociația de Înfrățire Romano-Vietnameză 
„Lotus”, prin președintele Mihai Condescu, a spri-
jinit încă de la început demersul orașului Buziaș 
de a se înfrăți cu orașul vietnamez Ninh Binh.

Domnul primar Sorin Munteanu a avut o 
întrevedere și cu premierul Republicii Socialiste 
Vietnam, Pham Minh Chinh.

Conducerea Primăriei Buziaș a recepționat lucrările 
aferente proiectului de reabilitare a infrastruc-

turii turistice din Parcul Buziaș. De asemenea, au fost 
recepționate și dotările aferente proiectului respectiv.

Astfel, recent, au fost montate cișmele, patru la număr, 
racordate, atât la apa de izvor, cât și la apa plată, după pofta 
fiecăruia. De asemenea, în parc au apărut și toaletele, pen-
tru femei, bărbați și persoane cu dizabilități.

În Parcul Buziaș au fost create și locuri de joacă pen-
tru vârste de copii între 3-6-12 ani, cu posibilități pentru 
copiii cu dizabilități, dar și aparate de fitness pentru toate 
categoriile de vârstă. Tot în parc a fost montat și un panou 

virtual cu acces wifi. 
Monitorul digital din 
Parcul Buziaș poate fi 
folosit de către oricine 
dorește să navigheze 
pe internet în scop in-
formativ.

Lucrările de re-
abilitare a infrastructu-
rii turistice din Parcul 
Buziaș au fost realizate 
de Primăria Buziaș cu 
bani europeni. Proiec-
tul a avut o valoare de 
4,8 milioane de euro, 
iar lucrările au început 
în anul 2021.

S-a făcut recepția lucrărilor 
de la Parcul Buziaș

Autoritățile locale din Buziaș au în plan 
să repopuleze parcul din stațiune cu noi 

veverițe. Orașul Buziaș este cunoscut și pentru 
veverițele care populează parcul dendrologic și pe 
care oamenii le numesc „Mariana”. În ultimii ani 
numărul lor a scăzut mult, din cauza lipsei hranei, 
dar și a câinilor fără stăpân.

,,Vrem să populăm parcul, doar să găsim mo-
dalitatea prin care putem să facem asta. Am avut o discuție la Brașov. Eu am 
crezut că procesul e mai simplu. Veverițele de la Buziaș sunt carpatine brune. 
Am găsit și brune, dar am găsit mai mult tărcate. Orice veveriță care nu e născută 
în habitatul ei trebuie să stea în niște voliere undeva până la 7-8 luni, întreținute, 
abia apoi le putem da drumul în libertate. Veverițe mai sunt în parc. Nu au ple-
cat. Sunt acolo”, a declarat domnul primar Sorin Munteanu.

Repopularea Parcului Buziaș cu veverițe

cetățean de onoare 
al orașului Buziaș

Aurel Dehelean a primit titlul de cetățean de 
onoare al orașului Buziaș, din partea dom-

nului primar Sorin Munteanu.
Aurel Dehelean, născut la Bacova, este consi-

lier local și sportiv, de asemenea, în cadrul clubului 
CS Phoenix Buziaș, la secția de popice. El a obținut 
titlul de campion național la popice, dar și multe 
medalii la nivel național, dar la veterani.

Îl felicităm, cu această ocazie, pentru onorantul 
titlu și îi dorim viață lungă și succes în activitatea 
domniei sale!
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„Felicit cadrele didactice ale orașului nostru pentru respectul arătat poetului național 
și culturii române!“

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină realizată de Silviu LAZĂR

În data de 15 ianuarie 2024, Școala 
Gimnazială Izvin și structurile sale 

au sărbătorit 174 de ani de la nașterea mare-
lui poet român Mihai Eminescu, dar și Ziua 
Națională a Culturii. Prin activități specifice, 
elevii școlii au omagiat personalitatea și opera  
literară a acestuia. Astfel, corul școlii de la 
ciclul primar și gimnazial au cântat cântece 
dedicate poetului, iar elevii de la ciclul pri-
mar au recitat câteva dintre cele mai cunos-
cute poezii ale acestuia. Pe parcursul întregii 
zile, elevii au avut parte de activități dedicate 
Zilei Culturii și Zilei lui Mihai Eminescu.

Cu acest prilej, edilul orașului Recaș, 
domnul Teodor Pavel ne-a spus: „Felicit 
cadrele didactice ale orașului nostru pentru 
respectul arătat poetului național și culturii 
române!“

concursul Podurilor din Spaghete

Suntem încântați să vă anunțăm că aventura 
noastră arhitecturală, „Concursul de Con-

struit Poduri din Spaghete”, este gata să înceapă! 
Cu sprijinul generos al sponsorului nostru, Barilla, 
aducem o idee inovatoare de a folosi spaghetele.

Data și locul: Sala de sport a liceului, 15 feb-
ruarie 2024

Echipe: Combinați-vă forțele cu până la 5 prie-
teni și transformați spaghetele în structuri uimi-
toare!

Materie primă: Spaghete Barilla și lipici.
Mulțumim sponsorului nostru Barilla pentru 

sprijinul deosebit acordat concursului!
Hai să punem imaginația la treabă și să con-

struim poduri care să rămână în amintire!

Din albumul orașului Recaș

Iarna la Recaș

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș
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SANDRA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„Bunătatea și-o naște omul în fiecare zi sau moment al gândirii 
și acțiunilor sale!“

Luchian SAVU - Primar al comunei Șandra

  Pagină realizată de Ramona MIHEȚ

Sunt evenimente pentru care o 
pagină întreagă nu este de ajuns a le  

cuprinde în perioada desfășurării lor. Iată  
de ce, pentru a nu rămâne datori nici 
„Moșului” și mai ales copiilor prezenți la  
întâlnirea cu el din decembrie trecut, ilus-
trăm pagina comunei Șandra cu aceste ima-
gini, care, credem noi, îi vor bucura chiar și 
pe cei mari. 

Trebuie să consemnez faptul că, la 
sfârșitul acelei bine pregătite serbări, edi-
lul comunei, domnul Luchian Savu, mi-a  
spus:  „Doamnă Ramona, bucuria, chiar dacă 
unii o consideră o nălucă pentru că dispare  
cam repede, este binevenită oricând. În con-
cluzie trebuie să vă rog să publicați spre 
mulțumirea copiilor prezenți, atunci când 
spațiul vă îngăduie, acele imagini frumoase 
cu ei. Astfel, prin gestul dumneavoastră de 
bunătate să spunem, de generozitate, mi-ar 
plăcea să cred că acești copii vor înțelege, 
privindu-le peste ani, regăsindu-se în aceste 
fotografii, că bunătatea nu ți se dă la naștere, 
precum numele; ea se formează și se aciu-
ează treptat în suflet. Poate și din acest mo-
tiv eu cred că bunătatea și-o naște omul în  
fiecare zi sau moment al gândirii și acțiunilor 
sale.“                                                                                                             
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CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„În acest an vom avea mașină de pompieri, care este foarte necesară 
pentru comunitate!“

Pagină realizată de prof. Ana-Maria TAPANOV

Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

Revin cu plăcere în comuna condusă de omul de omenie Ion Breje. Încântată de felul în care arată azi 
comuna, l-am întrebat:

Domnule primar Ion Breje, de ce 
puneți un accent atât de vizibil pe imagi-
nea frumoasă a comunei Checea?  

Doamnă profesor Tapanov, din în-
ceputul dialogului nostru vă mulțumesc 
că acordați atenție comunei noastre, bu-
curându-ne că în acest frumos jurnal inter-

regional „Banatul“ își află loc și comuna Checea. Revenind la între-
barea dumneavoastră, vreau să vă spun că noi ne-am propus ca, în 
anul 2024, să continuăm munca începută la înfrumusețarea comunei 
noastre, astfel că în acest an, pe lângă alte inițiative, dorim ca de la 
intrarea în sat, până la capătul satului, la capelă, să montăm ghivece 
de flori pe fiecare stâlp. Asta ar face o imagine frumoasă a localității 
noastre. Vor fi flori și verdeață pe întreg traseul. Sunt 50 de stâlpi și 
pe fiecare va fi montat un ghiveci frumos cu flori. E un proiect foarte 
frumos pentru imaginea comunei Checea.  

Cum de v-a venit ideea să montați ghivece cu flori pe stâlpi?  
Doamnă, cu sinceritate vă spun că am luat exemplu de la Sânan-

drei. E chiar spectaculos și impresionant, de aceea m-am gândit să 
fac și eu la Checea.  

Cum veți uda florile, domnule primar, la asemenea înălțime?  
Avem în obiectiv ca până în luna aprilie să primim o mașină 

de pompieri, avem angajată și o persoană în acest sens, un șofer. 
Am plătit deja 30% din valoarea acestei mașini, dar termenul este 30 
aprilie. Totuși, utilajul poate sosi chiar în luna februarie. Cu ajutorul 
acestei mașinii de pompieri, vom uda aceste flori situate la înălțime. 
Desigur, totul va fi în funcție de temperatura de afară. Le vom uda 
zilnic sau la câteva zile, în funcție de situație, dacă plouă sau dacă 
nu plouă. Așadar, în acest an vom avea mașină de pompieri, care este 
foarte necesară pentru comunitate.  

Aveți grup de pompieri în Checea?  
Da, ne mândrim cu cei 20 de voluntari pompieri. Avem și anu-

mite utilaje, dar nu mașină de pompieri. Sperăm să nu avem eve-

 lăsați-vă!  

Unul dintre cei mai iubiţi actori români a fost, fără îndoială, 
Amza Pellea. Actorul s-a stins din viaţă pe 12 decembrie 1983 

la București, la vârsta de 52 de ani. Interpretul personajului Nea Mărin, 
Amza Pellea, a fost un fumător înrăit, cauza decesului său fiind un cancer 
galopant localizat la plămâni. Trăgea din țigară ca și când ar fi fost prima și ultima dată. 
Într-o postare, fiica sa, Oana Pellea, îşi aduce aminte de îndrăgitul său tată:  

„Tata meu trăgea din țigară ca și când ar fi fost prima și ultima dată. Trăgea din țigară 
ca și cum știa ca viața e scurta și merita arsă și cheltuită...  Trăgea din țigară până la capăt, 
până ardea toată...cum și-a ars superb viața. Când a murit m-a rugat două lucruri: 1. Să am 
grijă de mama și 2. Să mă las de fumat.  

Adoram să fumez! Nu înțelegeam cum poți trăi fără a fuma!  Oameni buni... faptul că 
m-am lăsat de fumat este cea mai mare victorie a mea vis-a-vis de mine! E vorba nu despre 
cât mai ai de trăit, e vorba de calitatea vieții ce o mai ai de trăit! Știți ce înseamnă să vă 
intre aer proaspăt în piept până în prăsele? Dumnezeire! Au trecut 14 ani de când nu mai 
fumez. Fumam trei pachete pe zi, uitasem ce înseamnă să respiri.  

Lăsați-vă! Dacă vrei cu adevărat e ușor!  Cu medicamente sau nu!  
Lăsați-vă! Vă datorați măcar atât...și dacă nu o faceți pentru voi... faceți-o pentru cei 

ce vă iubesc! Nu e firesc, nu e natural! Nu te salvează de nimic... nici de frică, nici de ti-
miditate, nici de neîncredere. Nu folosește la nimic decât la a-ți scurta viața. Dacă îi iubiți 
pe cei de lângă voi... lăsați-vă. Dacă aveți suflete dragi în cer sau pe pământ, lăsați-vă! Nu 
fac decât să-i duc mesajul lui Amza mai departe.  

Lasați-vă!”      

care sunt zilele libere legale 
ale anului 2024 și cum pică...  

24 ianuarie – Ziua Principatelor 
Române (Mica Unire) (miercuri)  

1 mai – Ziua Muncii (miercuri)  
3 mai – Vinerea Mare (vineri)  
5 mai – Paștele ortodox 

(duminică)  
6 mai – A doua zi de Paște ortodox (luni)  
1 iunie – Ziua copilului (sâmbătă)  
23 iunie – Rusaliile (duminică)  
24 iunie – A doua zi de Rusalii (luni)  
15 august – Adormirea Maicii Domnului (Sfân-

ta Maria) (joi)  
30 noiembrie – Sfântul Andrei (sâmbătă)  
1 decembrie – Ziua Marii Uniri (duminică)  
25 decembrie – Crăciunul (miercuri)  
26 decembrie – A doua zi de Crăciun (joi)  
Zilele libere legale se aplică tuturor românilor, 

însă pentru angajații din sectorul bugetar Guver-
nul decide dacă acordă zile suplimentare libere 
pentru a face punte între o sărbătoare legală și 
un weekend. 

nimente, fiindcă, oricum, până acum nu prea am avut. Colaborăm 
cu pompierii din satele vecine. Ne-am ajutat cu comunele Cărpiniș, 
Jimbolia. Putem spune că suntem prieteni buni și colaborăm foarte 
bine cu vecinii.  

Cum mai merge promovarea producătorilor agricoli, dat fiind 
faptul că din 2024 veți avea și piața agroalimentară amenajată?  

Promovarea producătorilor de produse agroalimentare decurge 
foarte bine în Checea. Și asta de ceva ani de când avem un portal pe 
facebook. Oamenii când au ceva de vândut apelează și la online și 
vor avea și piață frumoasă în localitate.  

Vă felicit, va fi o treabă extraordinară, când va fi gata și 
piața din Checea. Oamenii vor putea apela, astfel, la amândouă 
metodele de valorificare a produselor obținute de ei. Știți și când va 
fi finalizată piața agroalimentară în Checea?  

Eu sper că în luna februarie 2024. Mai trebuie lucrat la grupu-
rile sanitare. Dotarea și modernizarea a început în 2023 cu mese, cu 
bănci, cu sistem de iluminat. Oamenii vor putea veni să se instaleze 
în piață și să-și vândă produsele când totul va fi gata.  

Dacă v-aș întreba de ce era nevoie de o asemenea piață 
modernă și bine organizată în Checea, care ar fi răspunsul?  

Doamnă profesor, sunt producători agroalimentari care vor  
să-și valorifice ceea ce produc, dar nu aveau condiții foarte bune. 
Din 2024, vor avea. Ei veneau și își expuneau chiar pe marginea 
drumului produsele și nu era igienic și nici civilizat. Astfel, am decis 
să organizăm un loc special cu condiții optime, pentru ca oamenii să 
vină să-și prezinte produsele și să le valorifice cetățenilor care vor să 
cumpere ceva proaspăt, ceva de calitate, natural. Acum, cetățeanul 
vrea natural, bio. Aici va găsi tot ce dorește. Piața va deservi comu-
nitatea și nu numai. Aici va putea veni orice cetățean din alte comune 
să își vândă ceea ce are. Nu se vor impune restricții la nimeni.  

Domnule primar, văd că sunteți grăbit, vă propun să continuăm 
dialogul nostru luna viitoare.  

Cu plăcere, doamnă! 
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„Hai s-o spunem pe-a dreaptă: Gabriel Faur este un primar care face cinste 
comunei pe care o gospodărește!“

Vasile TODI 

   Pagină realizată de Beatrice PĂSĂRICĂ

Domnule Todi, ce-mi puteți spune despre comuna în care vă 
aflați și nu știu eu?

Dacă aș ști ce știi dumneata ți-aș spune. Dar pentru că m-ai stâr-
nit, am să-ți spun că, ori de câte ori mă aflu în această comună, am 
sentimentul că sunt foarte aproape de occident. Se vede la fiecare 
pas ordinea imperială de odinioară și, desigur mâna unui gospodar 
preocupat de comunitatea sa. Pentru că hai s-o spunem pe-a dreaptă: 
Gabriel Faur este un primar care face cinste comunei pe care o 
gospodărește!

Ne lăudați primarul!
Deloc, doar te îndemn să consemnezi faptul că ceea ce am con-

statat eu îmi sugerează realizările sale. Omul acesta se dovedește de 
ani buni preocupat sincer de bunul mers al localității sale, dovedind, 
astfel, un respect firesc consătenilor săi. Dar ceea, ce mă surprinde 
plăcut în activitatea administrativă a domnului Faur, este și faptul 
că arată același interes tuturor necesităților consătenilor săi, indife-
rent de vârstă. Și, când spun asta, vă rog să vă amintiți susținerea pe 
care a dovedit-o pentru echipa de fotbal a comunei Bârzava, care, 

La ieșirea din școală, nu mică mi-a fost mirarea să-l întâlnesc pe colegul meu Vasile Todi în dreptul 
administrației locale, alături de edilul comunei. Mă pregătisem pentru un interviu cu domnul primar, dar 

dânsul mi-a replicat: „Doamnă Beatrice, dacă tot îl avem ca oaspete pe domnul Todi, să-i dăm lui întâietate, să 
aflăm și noi cum vede dânsul comuna noastră.” Și astfel am consemnat dialogul de mai jos.

cu sprijinul real al acestui om, a realizat o promovare remarcabilă în 
campionatul românesc de fotbal.

Dar școala? Despre școală ce-mi puteți spune?
Despre școală cunosc doar ceea ce trimiteți dumneavoastră ca-

drele didactice, redacției. Ce pot însă să vă spun este faptul că și aici se 
vede grija primarului. De altfel, de realizările, de performanțele ele-
vilor școlii din Bârzava, am reținut din interviurile acordate de doam- 
na director, că ele sunt dovada unei preocupări constante a colec- 
tivului didactic. Pe de altă parte, privind la educația elevilor din 
Bârzava, sunt de partea lui Anatole France, care era convins că: „Nu 
poți să disprețuiești școala fără să disprețuiești rațiunea.”

Sau pe om.
Evident! Aceasta, de altfel, mi se pare și azi, dacă nu mai abitir azi,  

un postulat. Astfel cum tot un postulat socot a fi și aserțiunea sa: „Infint  
mai puternice decât rațiunea și știința sunt prostia și nebunia.“ Aici, la 
Bârzava, și cu asta închei, spre cinstea celui care conduce comuna și a  
celor care conduc școala, s-a înțeles bine că misia noastră umană, socială  
este de a corecta balanța sau chiar de a o înclina în favoarea primelor.

 Rubrica bisericii
cum trebuie să trăiască un creștin?

Odată, părintelui Thomas Hopko, preot 
şi teolog trecut la cele veşnice în 2015, 

celui care a fost multă vreme decanul Institutu-
lui Teologic Ortodox Sfântul Vladimir din New 
York, i s-a cerut să facă o listă simplă şi scurtă 
cu cele esenţiale vieţii noastre creştine. Citiți mai jos câteva 
din îndemnurile sale pentru a urma pe calea lui Hristos.

u Fii mereu cu Hristos şi pune-ţi nădejdea în Dumnezeu 
pentru fiece lucru. u Roagă-te cum poţi, nu cum crezi că 
ar trebui. u Stabileşte o regulă de rugăciune pe care eşti în 
măsură să o păzeşti şi urmeaz-o disciplinat. u Repetă Tatăl 
nostru de multe ori pe zi. u Repetă o rugăciune scurtă când 
mintea îţi este ocupată. u Când te rogi, fă metanii. u Hrăneş-
te-te cu mâncare bună moderat şi posteşte în zilele de post. 
u Practică tăcerea – interioară şi exterioară. u Aşează-te în 
tăcere pentru 20 sau 30 de minute pe zi. u Fă acte de milo-
stenie în taină. u Participă la Sfânta Liturghie cu regulari-
tate. u Spovedeşte-te şi împărtăşeşte-te cu regularitate.    

Televiziunile lui „era cât pe-aci să..”
În „gândurile” sale, maestrul Ion Cristoiu evidențiază un fapt trist și tot 

mai des întâlnit în publicistica românescă: „Nu încape îndoială, scrie 
domnia sa pe blogul său, că, în ultimul timp, jurnalele infor-
mative s-au degradat până la nivelul unor telenovele thailan- 
deze. Faptului banal i se suflă în fund până ajunge la proporţiile 
unui fapt crucial pentru destinele omenirii. Un pârâiaş ieşit din 
matcă pentru câteva minute şi care a luat cu el şi dus mai în-

colo două găini frigide şi un cocoş beteag e înfăţişat de o jună transpirată 
toată la gândul că e în direct, mai ceva ca revărsarea unui fluviu în China, cu 
victime de la 10.000 în sus. În ultimul timp se manifestă un alt clişeu de-a 
dreptul înduioşător, dacă ne gândim că el trădează o mutilare a inteligenţei 
din născare. E vorba de exploatarea sângeroasă a lui „era cât pe-aci”. Tot felul 
de corespondente districtuale apar în direct în rochiţe sărăcăcioase, bătute de 
vânt şi de soartă, pentru a transmite cu sufletul la gură o nenorocire care „era 
cât pe-aci să se întîmple”.

Un cal tembel de atâtea lovituri primite în cap a intrat cu căruţa în gardul 
unei mătuşi divorţate. Nu s-a întâmplat nimic. Mătuşa era plecată-n sat, vorba  
cântecului, cu dorul. Iar calul, lipsit de conştiinţă civică, n-are remuşcări. Din  
întâmplarea asta, despre care nu se discută nici pe şanţ, televiunile fac o cata-
strofă universală. Mătuşa era cât pe-aci să fie omorâtă. Dacă ar fi fost acasă, desi- 
gur. Supralicitarea faptului divers e un instrument al presei din toate timpurile.  
Ceea ce dă nota de prostie dâmboviţeană reportajelor senzaţionaliste de la tele- 
viziuni e sărăcia vocabularului. După câteva seri de vizionare, ştii pe de rost sin- 
tagmele folosite: groaznic, extraordinar, cumplit, efectiv”, conchide maestrul.

 Rubrica școlii
efectele educației asupra speranței de viață

Riscul de deces, din orice fel de cauză, pentru o persoană 
lipsită de educație, comparativ cu una care a parcurs 18 ani de studii,  

este similar cu riscul de deces sau de a face cancer la plămâni cu care se confrun- 
tă un fumător actual, comparativ cu o persoană care nu a fumat niciodată. 
Asocierea este inclusă într-un studiu internațional, publicat în The Lancet și 
prezentat drept o premieră în cercetările de profil, referitor la efectele educației 
asupra speranței de viață și riscului de deces, studiu ce indică faptul că acest 
risc scade considerabil pe măsură ce crește numărul anilor petrecuți învățând.

Sfatul bunicii
Doriți să aveți în casă tacâmuri curate? Curăță tacâmu-

rile cu oțet. Oțetul are proprietăți de curățare și 
degresare, astfel că poate fi folosit cu succes pentru a reda 
strălucirea tacâmurilor. Pune tacâmurile într-un vas, adaugă 
oțet și lasă tacâmurile pentru 30 de minute. Oțetul va ajuta 
și la dizolvarea murdăriei, dar și la eliminarea petelor. Dacă 
ai observat pe tacâmuri pete albe, acestea pot fi pete de cal-
car și le poți elimina cu o pasta pe care o poți face acasă cu 
puțin oțet și puțin bicarbonat de sodiu. Spală tacâmurile cu 
această soluție și vei observa că petele dispar și tacâmurile 

strălucesc. De asemenea, sucul de la o lămâie 
pus într-un vas în care ai lăsat tacâmurile, va aju-
ta la curățarea tacâmurilor. După ce le-ai clătit 
cu apă, șterge-le cu o cârpă moale și vei vedea 
diferența strălucitoare.
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„Pentru a exista, floarea recunoștinței trebuie protejată cu aura caracterului!“

 Pagină realizată de Carmen Elena APOSTOL

Vasile TODI 

La sfârșitul Galei Grati-
tudinii, cum atât de 

frumos și-au intitulat cei aflați 
în conducerea Asociației Pri-
marilor din Banatul Istoric de-
mersul lor de răsplătire a valo-
rilor din Țara Banatului la ele 
acasă, l-am întrebat pe colegul 
meu, Vasile Todi, cum a văzut el 
această manifestare la scurt timp 
de la încheierea ei?

„Doamnă Carmen, trebuie 
să evidențiez cu acest prilej fap-
tul că pentru a exista, floarea 
recunoștinței trebuie protejată 
cu aura caracterului. Pe de altă 
parte, am constatat azi că mem- 
brii acestei Asociații a Pri-
marilor din Banatul Istoric sunt 
oameni liberi. Și sunt liberi 
fiindcă nu mint. Și nemințind 
sunt liberi să se gândească la 
recunoștință. Să se gândească la 
semenii lor cu recunoștință. Și 
asta nu este puțin lucru și nici 
de șagă. Recunoștința mem-
brilor acestei asociații, precum 
s-a văzut și astăzi, se îndreaptă 
spre valorile locale, spre aceste 
personalități care reprezintă o 
sinteză a virtuților.“
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   Pagină coordonată de 
Ana-Maria LAZĂR

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 116 din 7.12.2023 privind rectificarea cu numărul 7 a bugetului local al 

comunei Sânandrei; u Hotărârea nr. 117 din 7.12.2023 privind atestarea dreptului de proprietate 
privată al comunei Sânandrei asupra unor terenuri; u Hotărârea  nr. 118 din 7.12.2023 privind 
aprobarea dezlipirii terenului extravilan înscris în CF 410876 Sânandrei.

Vești bune pentru locuitorii comunei Sânandrei!

Sezonul rece aduce cu el o creștere 
semnificativă a incendiilor produse la 

gospodăriile populației.
În ciuda campaniilor de informare dema-

rate anual, în colaborare cu autoritățile publi-
ce locale, numărul incendiilor la gospodării în 
sezonul rece continuă să crească producând 
pagube materiale, iar în cazuri 
mai grave, ducând la pierderi 
de vieți omenești.

Având în vedere faptul 
că multe dintre incendiile la 
gospodăriile populației, înregis- 
trate an de an, au fost cauzate 
de instalațiile electrice defecte sau exploatate 
necorespunzător, pentru prevenirea unor ast-
fel de tragedii, reprezentanții Poliției Sânan-
drei fac următoarele recomandări privind ex-
ploatarea instalațiilor electrice: n Nu folosiți 
instalaţii și/sau aparate electrice cu defecţiuni 
sau improvizaţii. n Nu suprasolicitați reţeaua 
electrică prin folosirea simultană a mai mul-
tor receptori. n Nu lăsați nesupravegheate 
aparatele electrice sub tensiune, cum sunt: fier 

Prevenirea incendiilor la locuințe în perioada sezonului rece

În cursul lunii ianuarie, primarul comunei 
Sânandrei, domnul Claudiu Coman, în 

prezența Ministrului Dezvoltării, Lucrărilor 
Publice și Administrației, Adrian Ioan Veștea, a 
semnat contractul de finanțare pentru introducerea 
rețelei de canalizare în zonele noi. 

Valoarea totală a proiectului este de 
12.500.000 lei. 

Străzile unde urmează a fi introdusă 
canalizarea sunt: str. Măslinului, str. Smochinului, 
str. Castanilor, str. Viilor, str. Narciselor, str. 
Trandafirilor, str. Rozelor, str. Ghioceilor, str. 
Calea Caranului, str. Brândușelor, str. Răsăritului, 
str. Azurului, str. Venus, str. Mercur, str. Marte, 

str. Jupiter, str. Neptun, str. Saturn, str. Bujorilor, 
str. Panseluțelor, str. Begoniei, str. Nuferilor, 
str. Garofiței, str. Zambilelor, str. Lalelelor, str. 
Magnoliei, str. Azaleelor, str. Zadei, str. Biota, 
str. Pinului, str. Tisei, De 498/55 - sector cuprins 
intre str. Zadei și Calea Caraniului. 

Extinderea rețelei de  canalizare menajeră și 
realizarea de racorduri la rețeaua de canalizare, 
va contribui în mod substanțial la îmbunătățirea  
gradului de confort al proprietarilor de imobile 
și a agenților economici din cadrul zonelor noi 
construite, la creșterea gradului de protecție a 
mediului, precum și la stimularea dezvoltării 
economice a acestor zone.

De ce dai voie vântului să umble
Prin părul tău și să ți-l răvășească?
E mângâierea lui, făcute-n tumbe,
Mai caldă, mai suavă, mai cerească?

Sunt degetele lui fâlfâitoare
Mai meștere în joc, mai fără număr
Când te cuprind din cap până-n picioare,
Când îți dau jos buchetul de pe umăr?

de călcat, reşou, radiator şi altele asemenea. 
n Este interzisă folosirea siguranţelor fuzi-
bile supradimensionate prin înlocuirea cu liţă 
a fuzibilului calibrat. n Nu efectuați lucrări 
de întreţinere, revizii şi reparaţii la instalaţiile 
electrice cu personal necalificat şi neautorizat.

Pe locul doi în cauzele incendiilor la 
gospodăriile populației se află coșul 
de fum defect sau necurățat.

Recomandări privind folosirea 
coşurilor şi a burlanelor pentru 
evacuarea fumului: n Coşurile de 
fum se vor izola faţă de elemen-
tele combustibile ale planşeelor 

prin îngroşarea zidăriei de cărămidă a coşului 
cu 25 cm. În spaţiul dintre coş şi planşeu se 
recomandă introducerea unui strat de materiale 
necombustibile. n Se va evita încastrarea, în 
coşuri şi burlane, de elemente combustibile ale 
acoperişului sau planşeului. n Coşurile se vor 
prelungi deasupra acoperişului cu cel puţin 80 
cm. n Se va realiza curăţirea anuală a coşurilor 
de evacuare a fumului, de către personal spe-
cializat în domeniu.

De ce lași vântul ca să-și pună palma
Oriunde vrea și,-ncolăcindu-ți sânul,
Prin fustele subțiri ce zbor de-a valma, 
Să te privească cu-ochi blânzi, bătrânul?

De ce, când te pândește-ascuns prin iarbă
Și vrea să-ți sărute gura-n voie,
- În timp ce eu tânjesc cu plânsu-n barbă –
Pe el îl lași ... iar mie, nu-mi dai voie ...

De ce dai voie vântului
Radu STANcA

Din poezia frumoasă a lumii
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Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

Ec. Petru ROMAN - Primar al orașului Deta

„Proiectul pe care l-am câștigat este probabil cel mai mare proiect finanțat pe această 
axă a POIM!“

Deşi suntem în plină iarnă şi frigul cuprinde întregul peisaj, soarele nu încetează să strălucească pe 
cer, iar oamenii nu se opresc din lucru...Sufletul senin ca vremea de afară poate să existe doar dacă ai 

conştiinţa lucrului bine făcut şi planuri trainice de viitor. Astfel, continuăm şi noi, în acest număr al revistei Ba-
natul, discuţiile cu domnul primar Petru Roman. În stilul caracteristic, clar și argumentat el ne vorbeşte despre 
proiectele pe care le are pentru Deta în noul an, dar şi despre reuşitele anterioare...  

Domnule primar, aveți și un proiect 
care privește încălzirea cu ajutorul apei 
termale?

Da. Un alt proiect castigat este de peste 4,4 milioane de euro prin 
care liceul și spitalul din oraș vor beneficia de sisteme noi de încălzire 
pe bază de energie geotermală. Proiectul este finanțat prin Program-
ul Operațional Infrastructură Mare Axa Prioritară 1.1. ”Măsuri de 
îmbunătățire a eficienței energetice și stimularea utilizării energiei 
regenerabile”. Finanțarea este de 100%, contribuția primăriei fiind 
zero. Puterea instalată din surse regenerabile de energie realizată prin 
proiectul de investiții va fi de 925 Kw astfel încât producția anuală 
de energie verde realizată cu ajutorul echipamentelor de producție 
obținute prin proiect va fi de 1,539 Mwh/an. Proiectul pe care l-am 
câștigat este probabil cel mai mare proiect finanțat pe aceasta axă a 
POIM.

Mai aveți și alte proiecte?
Am atras fonduri importante prin proiectele depuse pe PNRR 

și rezultatele nu vor întârzia să apară. Mă refer aici la renovarea 
energetică pentru clădiri rezidențiale multifamiliale fiind vorba de 33 
de blocuri, dar și eficientizarea energetică prin reabilitarea clădirii 
care găzduiește sediul Primăriei Deta pe str. Victoriei.

Începe un nou an în câteva săptămâni. Ce planuri de viitor 
aveţi pentru oraşul Deta?

Urmează un an greu pentru toată lumea. Avem cinci runde de 
alegeri anul viitor și știm deja că aceste alegeri influențează zona 
administrativă. Eu voi face tot ce ține de mine pentru ca Deta să nu 
simtă acest șoc al alegerilor. Ne vom vedea de treabă, vom munci 
pentru bunul mers al proiectelor noastre și ne vom gândi, așa cum 
facut-o an de an, doar la binele comunității noastre. 

Vă urăm succes, liniște și putere pentru a lucra neîntrerupt la 
progresul acestui oraș.

Mulțumesc.Vizavi de întrebarea dumneavoastră, avem deja 
pregătite câteva proiecte cum ar fi reabilitarea energetică a Muzeului 
Orașului Deta, realizarea unor sisteme inteligente de transport ur-
ban, realizarea transportului public electric în Orașul Deta și în zona 
periurbană, extinderea rețelei de canalizare menajeră în Opatița și 
înființarea unui ambulatoriu prin reabilitare, modernizare și dotare 
a imobilului situat pe str. Mihai Viteazu nr. 21. De asemena, ne vom 
concentra pe reabilitarea școlii cu clasele I - IV, în vederea dezvoltării 
rețelei de școli verzi în oraș vom amenaja parcări și drumul de legătură 
între blocurile A3 și B3 în cartierul TG. Mare, cu fonduri de la buget-
ul local, vom moderniza camera de gardă și compartimentul ATI de la 
spital cu fonduri POIM și vom reabilita și moderniza Școala Generală 
clasele V-VIII, cu bani de la CNI. Tot în zona invetițiilor în educație 
intră și eficientizarea energetică, reabilitarea, modernizarea și dotarea 
Liceului Tehnologic „Sfântu Nicolae” cu fonduri PNCCRS.

Doriţi să le transmiteţi un mesaj oamenilor din Deta prin in-
termediul nostru?

Acum, la sfârşit de an, am deosebita plăcere de a le mulţumi 
locuitorilor din Deta pentru contribuţia la schimbarea în bine a 
orașului. Vreau să transmit cetăţenilor oraşului nostru toate urările 
de bine şi mult succes pe viitor. Anul care vine  să aducă în casele 
tuturor sănătate, bucurie şi multe împliniri. Crăciunul e aproape şi 
pregătirile sunt în toi. Vă doresc tuturor să aveți liniște și pace și să 
vă bucurati de nașterea Domnului Isus în tihna familiei și alături de 
cei dragi. Crăciunul ne oferă tuturor prilejul de a sărbători în armonie 
şi cu bucurie, dar şi cu încredere în zilele care vin. Fie ca Sărbătoarea 
Naşterii Domnului nostru Iisus Hristos să vă aducă în dar numai bu-
curii, sănătate, împliniri şi prosperiate. Crăciun fericit şi un an nou 
îmbelşugat tuturor!  

Vă mulţumim.
Asemenea.

Reguli de bază în 
folosirea virgulei
1. Părțile de vorbire sau 

propozițiile legate prin şi, sau, 
ori, fie, în principiu, nu se 
despart prin virgulă.

Există excepţii, ca în 
următoarele exemple:

• „O să vin şi eu, şi sora 
mea”;

• „O să mă ajute ori Ionel, 
ori Gică”;

• „Sau noi eliberăm camera, 
sau voi nu mai veniţi”.

2.  Părțile de vorbire sau 
propozițiile se despart prin 
virgulă în cazul în care sunt leg-
ate prin: nici, dar, iar, însă, ci, 
dar şi, precum şi, deci, prin 
urmare, așadar, în concluzie.

cugetări din 2020...

Da! Efectele benefice ale naturii curate şi protejate de om sunt o binefacere 
îngerească. Ea diminuează substanţial unele emoţii care ne învăluie câteodată: ner-

vozitatea, frica, stresul, oboseala etc., stări care, în perioada asta de izolare, s-au acumulat. 
Oamenii ascunşi de faţa hidoasă a ,,Coronei” tânjesc după aer, după verdeaţă, după spaţiu, 
după mişcare. Numai natura cu puterea ei divină este capabilă să ofere acele senzaţii salva-
toare pentru „însănătoşirea inimilor civilizate” şi ieşirea din chingile aspre ale poluării de orice fel. Abia 
acum, omul, cel care a distrus natura, care i-a invadat teritoriul, care i-a deformat şi sufletul, care i-a făcut 
atâta rău, sperăm să preţuiască mai mult măreţia, frumuseţea ei, respiraţia vegetaţiei care ne oferă aerul 
tămăduitor şi, mai ales zâmbetul regenerat însoţit de respiraţia aproape umană. Plimbările în parc, ieşirea 
din decorul natural, într-o pădure, într-o poiană (la noi, pe pământul strămoşesc, cu atâtea frumuseţi fără 
seamăn, necunoscute, dragii mei, nu neapărat dincolo...) lângă un izvor sau o apă, în acest univers mai cu-
rat, toate sunt mângâieri şi gesturi de recunoştinţă ale naturii faţă de oamenii care nu-i întinează puritatea.

Poate vi se pare unora că sunt idilic [...] însoţiţi de tata-socru [...] am făcut [...] o ieşire câmpenească 
[...]. În maşini, în deplasarea lină, prin faţa noastră se derula un peisaj mirific, care parcă era un uriaş 
ecran de proiecţie a stărilor sufleteşti. Ne uimea grandoarea şi sacralitatea dealurilor şi a munţilor din 
depărtare, vastitatea întinderilor şi coloritul câmpiilor lucrate exemplar de fermierii de azi, ordinea şi 
curăţenia ,,occidentală” a terenurilor, fără haturi, fără spini, cu drumuri de pământ ca asfaltul, care tăiau 
imensitatea, dar ne duceau spre sublim, vis şi încântare. [...] Nepoţii n-au prididit cu întrebările, iar omul 
locurilor le-a răspuns:

-Terenul acesta se numeşte Haiduci, uite, pământul nostru e cel cu floarea soarelui, iar acestuia i se 
spune Şăst, acum este o tarla cu trichicale, aşa a dorit fermierul căruia i l-am arendat... 

O, dar la câte curiozităţi ale orăşenilor n-a răspuns ,,bunicul” nostru, care le avea în suflet şi în inimă 
şi acum la 90 de ani! Se citea mândria proprietarului, dar şi regretul şi nostalgia săteanului pentru tot ce 
a trecut. A fost acest drum în natură, o lecţie de istorie, o porţie de aer curat, o oază de sănătate pentru 
citadini, dar şi o ieşire pe un tărâm de basm. (Iosif Marius Circa, cugetări foarte târzii)
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„continuăm cu și mai mare dăruire, atât munca la proiectele aflate în lucru, 
cât și aceea privind depunerea proiectelor cu finanțare nerambursabilă!“

Pagină coordonată de Laura Cristina MIRCEA

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

Domnule primar, vă mulțumesc că ați  
acceptat să amânați plecarea dumnea-
voastră pentru a sta de vorbă. Vă promit că 
nu voi zăbovi mult timp cu întrebările.

Doamnă Laura, fac acest lucru cu 
plăcere, cu atât mai mult cu cât interviul, mă 

rog, scurtul dialog la care mă invitați, va apărea în jurnalul asociației 
noastre. Vă ascult!

Cum ați încheiat anul care a trecut?
Doamnă, anul care a trecut l-am încheiat, la nivel administrativ, 

cu realizări vizibile și cu frumoase împliniri cultural- artistice trăite 
împreună cu consătenii mei.

La capitolul... speranțe?
Ce să vă spun? Sper ca anul care abia a început să fie unul și mai 

bun decât anul care a trecut, un an care să aducă tuturor consătenilor 
mei bunăstare și sănătate.

Dar cum ați început acest an?
În forță! În forță, doamnă, continuând cu și mai mare dăruire, 

Revin în frumoasa comună Petriș, unde, chiar dacă se află pe picior de plecare la o întrunire a Asociației Pri-
marilor din Banatul Istoric, edilul comunei primește să răspundă unor întrebări, fie ele și grăbit adresate. 

atât munca la proiectele aflate în lucru, cât și aceea privind depunerea 
proiectelor cu finanțare nerambursabilă.

Despre proiecte ce-mi puteți spune?
Doamnă Laura, unul din proiectele aflate în sfera de interes ime-

diat este cel numit ca la carte, „Modernizare infrastructură rutieră în 
localitățile Petriș, Ilteu și Seliște, comuna Petriș, județul Arad”.

Ce valoare are acest proiect?
Proiectul este în valoare de 5.982.651,47 lei, cu TVA-ul inclus și 

are ca obiect asfaltarea a 5039 m străzi din localitățile Petriș, Ilteu și 
Seliște depus spre finanțare prin „Planul Strategic PAC 2023-2027 
– DR 28 – Crearea/modernizarea infrastructurii rutiere de bază în 
spațiul rural”.

Pare un proiect destul de important pentru comuna 
dumneavoastră.

Deosebit de important și mă bucur să știu că a fost încărcat cu 
succes pe platforma Agenției pentru Finanțarea Investițiilor Rurale.

Vă doresc succes, domnule primar!
Doamne ajută! Sper din tot sufletul să obținem finanțarea necesară. 

 Anunț important

Dragi consăteni, începând cu 23 ianuarie 2024, opera-
torul de salubrizare Polaris M Holding va relua acti-

vitatea de colectare selectivă a deșeurilor. La prima colectare 
deșeurile vor fi ridicate din recipientele în care sunt depozitate 
de cetățeni, iar operatorul va distribui saci pentru colectarea 
separată a deșeurilor la locațiile de unde se colectează.

La următoarele colectări se vor ridica doar sacii distribuiți 
anterior, cuprinzând deșeurile pentru care au fost repartizați.

                                                            Ionel BeRARI
PROGRAM COLECTARE DEȘEURI RECICLABILE 

FEBRUARIE - MARTIE 2024
Februarie:          Vineri, 02 - Saci VERZI (carton)

  Marți, 20 - Saci GALBENI (pet)
           Martie:              Luni, 04 și 15 - Saci VERZI (carton)
  Marți, 18 - Saci GALBENI (pet)

ca la noi la nimenea!

Un neamț de origine româ-
nă, întors în țară pen-

tru sărbători, a povestit că a rămas 
șocat când a văzut cât trebuie să dea 
pe cumpărături. Conform acestuia, 
prețurile de la noi din țară sunt mai 
mari decât în Germania.

„S-au scumpit toate și în Ger-
mania, după pandemie și după război, 
dar ce am văzut în România… Sincer, 
ieșea scandal dacă făceau asta la noi, 
în Germania, să pună chiar asemenea 
prețuri… Exagerez poate, dar ieșea 
revoluție, oamenii nu răbdau! Văd că 
laptele pe care îl dau mamele copiilor 
costă mai mult în România, brânza la 
fel, e mai scumpă în România, dar și 
cârnații și carnea și majoritatea deri-
vatelor. Am văzut că situația e cam la 
fel și când e vorba de deodorante sau 
detergenți. Inuman! Din ce bani își 
face cumpărăturile românul plătit cu 
salariul minim pe economie când sunt 
asemenea prețuri? Înțeleg că magazi-
nul se adaptează în funcție de cerere și 
ofertă și pune ce prețuri consideră de 
cuviință, e dreptul lor, dar totuși…”.

Poeți arădeni 
– Mircea MIcu –

Mircea Micu (n. 31 ianu-
arie 1937, Vărșand, 

județul Arad – d. 18 iulie 2010) a 
fost un poet, prozator și publicist 
român. Autor a peste 35 de volume 
de proză, versuri, memorialistică. 
Din creația sa am ales pentru 
dumneavoastră cititorii noștri, un 
frumos poem închinat mamei.

Dar nu-i nimeni
Şade mama şi veghează
Pe un scaun, lângă foc.
Şi oftând, rememorează
Viața ei fără noroc.
Cum se mai scrumiră anii,
Zilele cum s-au mai dus,
Însoţind în golul zării
Zborul berzelor de sus.
Stele strălucesc departe
Tremurând pe bolta vastă.
Prins de grea singurătate
Bate vişinu-n fereastră.
Se ridică iute mama
Şi deschide uşa larg
Dar nu-i nimeni. În fântână
Pică stele şi se sparg.

Băutura – medicament
                                  Dr. carmen POPeScu

Vinul roșu se află printre cei mai importanți agenți de 
diminuare a nivelului colesterolului, datorită anti-

oxidanților care se află în componența sa. Consumul moderat 
de vin roșu păstrează astfel vasele de sânge flexibile, reducând 
riscul unor afecțiuni coronariene, potrivit unui studiu recent.

„Este aproape la fel de eficient ca și aspi-
rina”, spun cercetatorii. Mai mult, beneficiile 
vinului roșu se răsfrâng și asupra bolnavilor 
de diabet. Boabele de struguri roșii sunt bo-
gate în resveratrol, unul dintre cei mai puternici 
antioxidanți descoperiți până în prezent, care are 

capacitatea de a reduce nivelul de zahăr din sânge.
Dar vinul roșu aduce beneficii și la nivelul creierului, 

susține Philippe Marambaud, cercetător științific în cadrul Cen-
trului Litwin-Zucker pentru cercetare a maladiei Alzheimer și a 
problemelor de memorie din New York.

Responsabil este tot resveratrolul, care, susține specialis-
tul, împiedică formarea unei proteine numite beta-amiloid, care 
determină apariția maladiei Alzheimer.
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Mulțumesc domnișoarei Adela Popescu pentru sprijinul 
acordat în realizarea acestei pagini -  Iosif JEBELEAN

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

„este un eveniment de mare importanță pentru orașul nostru, cu o muncă titanică 
în spate și suntem onorați pentru faptul că avem ocazia să fim gazdele 

unui astfel de eveniment!“

Transparență administrativă

Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

Compartimentul Impozite şi Taxe Locale din cadrul Primăriei 
Oraşului Lipova, informează că începând cu data de 5 ianuarie 

2024 se pot achita taxele și impozitele locale pentru anul în curs.
Taxele și impozitele locale pentru anul 2024 au fost stabilite 

de Consiliul Local al oraşului Lipova prin Hotărârea nr. 165 din 
21.12.2023, nivelul acestora fiind la fel ca în anul 2023 la care s-a 
adăugat rata medie a inflației de 13,8%.

Termenele scadente pentru plata impozitelor şi taxelor locale, 
aferente anului 2024, sunt: 31.03.2024 – pentru semestrul 1 și 
30.09.2024 – pentru semestrul 2. Impozitul anual datorat aceluiaşi 
buget local de către contribuabili, persoane fizice sau juridice, de până 
la 50 lei inclusiv, se plăteşte integral până la primul termen de plată, 

INFORMARe, 
   privind schimbarea  priorității de circulație în 

intersecția străzilor Matei corvin-Ștefan cel Mare și 
Teiului, din orașul lipova

Această modificare, pentru circulația rutieră din zona menționată, 
aprobată prin Hotărârea de Consiliu nr.166/21.12.2023, va 

intra în vigoare începând din 16 ianuarie 2024, după instalarea noilor 
indicatoare rutiere.

Prioritatea de circulație va fi acordată, conform schiței din Anexa la 
Hotărârea de Consiliu nr.166/21.12.2023. 

Mai exact, prioritatea va fi acordată 
dinspre direcțiile str. Teiului și str. Ștefan 
cel Mare (unde se vor instala indicatoare 
cu mențiunea „STOP”), drumul cu pri- 
oritate, marcat prin indicatoare cores-
punzătoare, va fi cel dinspre str. Matei 
Corvin - la stânga, spre str. Ștefan cel 
Mare (Biserica Romano-Catolică) și în 
sens invers, dinspre str. Ștefan cel Mare 
(Biserica Romano-Catolică), la dreapta, 
spre str. Matei Corvin.

În luna ianuarie, 
la Sala de Sport a 

orașului Lipova, împreună 
cu reprezentanții  Clubului 
Specializat al Crescătorilor 
de Porumbei „King Club 
România”, am participat  
la deschiderea oficială a unei 

noi ediții a Expoziției Anuale „King Club 
România“.

Organizată de Clubul Specializat al 
Crescătorilor de Porumbei „King Club 
România”, această expoziție este dedicată 
rasei KING și reprezintă  cel mai important 
eveniment din România, dedicat acestei 
rase de porumbei.

Expoziția a fost una cu partici-
pare internațională, în acest an fiind 
prezenți un număr de 35 de participanți 

u Hotărârea nr. 162 privind aprobarea proiectului ordinii 
de zi a ședinței extraordinare a Consiliului Local Lipova, convo-
cat de îndată, pentru data de 20.12.2023, ora 11,00; u Hotărârea 
nr. 163 privind aprobarea etapizării proiectului: ,,Îmbunătățirea 
calității vieți populației din orașul Lipova” - cod SMIS 123939; 
u Hotărârea nr. 164 privind aprobarea proiectului ordinii de zi a 
ședinței ordinare a Consiliului Local Lipova, convocat pentru data 
de 21.12.2023, ora 13,00; u Hotărârea nr. 165 privind stabili-
rea impozitelor și taxelor locale pentru anul 2024; u Hotărârea 
nr. 166 privind aprobarea schimbării de prioritate a circulației în 
intersecția străzilor Matei Corvin - Ștefan cel Mare - Teiului;  u 
Hotărârea nr. 167 privind scutirea de la plata chiriei pentru dom-
nul M.O, chiriaș al U.A.T. Lipova; u Hotărârea nr. 168 privind 
aprobarea statului de funcții și a organigramei Spitalului Orășenesc 
Lipova, urmare a reorganizării în conformitate cu prevederile Legii 
nr. 296/2023; u Hotărârea nr. 169 privind aprobarea Regulamen-
tului de Organizare și Funcționare a Spitalului Orășenesc Lipova, 
urmare a reorganizării în conformitate cu prevederile Legii nr. 
296/2023; u Hotărârea nr. 170 privind rectificarea bugetului gene-
ral de venituri și cheltuieli, pentru anul 2023, al orașului Lipova.

din România și Ungaria, care au adus la Lipova, 
pentru această ediție, un total de 466 de porum-
bei, aceștia urmând a fi arbitrați de Harald Wels din  
Germania și vor lupta pentru titlul de „Grand Cham-
pion”, atât la cea mai bună femelă, cât și la cel mai 
bun mascul.

Aș vrea să transmit cele mai sincere felicitări  
tuturor celor care formează comitetul de organizare 
și în special colegului nostru din cadrul Primăriei  

Lipova -  Petrica Tusa, care este și 
vicepreședinte în cadrul „King Club  
România“ și care s-a ocupat îndeaproape  
de întreaga organizare a acestei expo- 
ziții.

Este un eveniment de mare importanță 
pentru orașul nostru, cu o muncă titanică 
în spate și suntem onorați pentru faptul că 
avem ocazia să fim gazdele unui astfel de 
eveniment.

INFORMARe, 
privind achitarea taxelor și impozitelor locale pentru anul 2024

respectiv 31 martie 2024. Pentru plata integrală 
şi cu anticipaţie a obligaţiilor fiscale datorate 
bugetului local până la data de 31 martie 2024, persoanele fizice 
beneficiază de bonificaţie de 10% la impozitul pe clădiri şi impozitul 
pe teren. După această dată, vor fi calculate majorări de întârziere de 
1% din cuantumul obligaţiilor fiscale neachitate în termen, calculate 
pentru fiecare lună sau fracţiune de lună, până la data plăţii.

Detalii despre nivelul taxelor și impozitelor pentru anul 2024, 
pe categorii, pot fi regăsite la adresa https://www.primarialipova.ro/  
- Secțiunea Informații Primărie Lipova – Taxe și Impozite Locale – 
Anunțuri sau la Secțiunea Monitorul Oficial – Hotărârile Consiliului 
Local Lipova.
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Cosmin CHIRA - Viceprimar al comunei Remetea Mare

Pagină realizată de prof. Rodica DOBRA

„S-au făcut investiții  în toate domeniile din comună!“

Pentru că edilul comunei Remetea Mare, domnul Ilie Golubov, îmi recomandă deseori să stau de vorbă cu 
oamenii comunei ori cu oameni din primărie, am intrat în această lună în biroul domnului viceprimar, 

solicitându-i un scurt interviu.
Domnule viceprimar, ce obiective im-

portante are Primăria comunei Remetea 
Mare pentru anul 2024, mai ales că ne 
aflăm la începutul anului electoral?

Doamnă Dobra, anul 2024 va fi un an cu multe provocări, 
iar scopul nostru este să continuăm proiectele pe care le avem în 
desfășurare și să începem altele acolo unde este necesar. Avem obiec-
tivele multianuale care înseamnă construirea de șanțuri, trotuare și 
accese auto la fiecare gospodărie în parte, atât în Remetea Mare, cât 
și în Ianova, toate asfaltate la fiecare gospodărie. 

Domnule Chira, cum stați cu canalizarea?
Ei, la această amplă lucrare, privind introducerea canalizării, un 

proiect major pentru întreaga comună Remetea Mare, vă pot spune 
că este finalizat în proporție de 90% în interiorul localității Remetea 
Mare și mai trebuie introdus pe strada principală, pe lângă drumul 
național. Lucru important este că putem lua amplasamentul de la cei 
care execută lucrările la rețeaua de canalizare și putem interveni pe 
fiecare stradă în parte să finalizăm proiectul multianual...

Adică?
Construirea de șanțuri, trotuare și accese auto în fiecare gos-

podărie, alături de obiectivele pe care le desfășurăm. Toate fiind 
finanțate din bugetul local. Practic ne consumă o bună parte a bugetu-
lui, dar sunt necesare.

Lucrați și la Căminul Cultural?
Da, avem în vedere să renovam Căminul Cultural din comuna 

Remetea Mare, fiindcă se află într-o stare destul de proastă și, în 
paralel, să construim un cabinet medical nou în localitatea Ianova. 
În cazul cabinetului avem nevoie de spațiu adecvat. Vechiul cabinet 
nu mai îndeplinește condițiile necesare pentru a primi autorizație de 
funcționare.

Cum mai sprijiniți educația?
Ei, doamnă profesor, mă așteptam la această întrebare și vă 

asigur că sprijinul pentru educație este un obiectiv foarte important 
pentru conducerea Primăriei comunei Remetea Mare și în continuare 
investim în sistemul de educație, în școli și extinderea grădiniței cu 

program prelungit din localitatea reședință de comună, fiindcă este 
supraaglomerată și se impune o lărgire a spațiului.

Investiții și în sport?
Bineînțeles că pe lângă acestea sprijinim și sportul, de 

aceea vrem să modernizam bazele sportive din comună, fiindcă 
și acesta este un proiect necesar. Trebuie să punem accent și pe  
sport, fiindcă aceste obiective sportive au fost lăsate în paragină. 
Avem proiecte depuse la Campania Națională de Investiții care  
constau în construirea unor săli de sport în Ianova și în Remetea  
Mare. Am tot sperat că vom putea semna contractul mai repede.  
Atunci ne-ar fi ajutat mult acei bani primiți de la Ministerul 
Dezvoltării.

Mai aveți proiecte pe fonduri europene la care veți face 
licitație?

Mai avem proiecte pe fonduri europene la care urmează să se 
facă licitație, în următoarea perioadă a anului. De asemenea, o altă 
lucrare importantă este construirea pistei de biciclete dintre Remetea 
Mare și Ianova. Acolo va fi licitație pentru proiectare și execuție. 
Este un proiect pe „PNRR” de 300.000 de euro. Și mai avem canali-
zarea în Ianova, în valoare de 17,5 milioane lei pe Angel Saligny, la 
care așteptăm să scoatem licitația pentru proiectare și execuție.

Obiective principale care ar fi?
Principalele obiective sunt să ducem la bun sfârșit proiectele 

multianuale pe care le-am început în 2021. Acestea sunt niște lucrări 
destul de costisitoare și mari, care ne-au consumat foarte mulți bani. 
De aceea, dorim să fie un proiect de succes de care să fim foarte 
mulțumiți.

Observ, domnule viceprimar, că în această comună, caz rar, 
s-a cam investit în toate domeniile!

Ați remarcat corect, s-au făcut investiții în toate domeniile din 
comună. De exemplu, școala Remetea Mare a fost singura care a 
fost dotată în totalitate cu table inteligente, fiecare sală de clasă este 
conectată la Google și internet. Am investit și investim în educația 
copiilor. Suntem conștienți că ei reprezintă viitorul, de aceea trebuie 
să îi protejăm.

Mari poeți ai României – Damian uRecHe
 Dar când ai un eminescu...

Un popor sărac fusesem, toți prădau pământul dac;
Dar când ai un Eminescu nu mai ești popor sărac.
Lângă pasărea măiastră, tot mai sunt Carpați de seamă.
Tot mai sunt Carpați să spună lucrurilor cum se cheamă.
Marmura nepotolită câteodată și în pădure-și
Modelează frumusețea dacă ai un Olt și un Mureș.
Brazda gândurilor toată s-o trezești din agonie
Și cu dimineți de cântec și cu nopți de insomnie,
Pe când osul de sub frunte desenează prag nădejdii,
Viscolul se parfumează cu nămol și cu primejdii.
Praf de lacrimă să pună, de argint topit pe buze,
Stelele convingătoare și iubirile confuze:
Cum să strângi melancolia într-o cupă, s-o-nchini firii,
Când în sânge se învârtește osia nemărginirii,
Când mai plânge galaxia cu comete în cădere,
Tu, cu tâmpla pe amurguri, intră-n muzica de sfere
Și din munți de transparențe să te-ntorci la răni mai treze,
Un pachet de mădulare ce mai știe să viseze.
Pe când dansul de planete ți s-a înnodat de gleznă,
Bezna caldă din pupile, nu mai vrea să fie beznă!

O cunoscută societate timișoreană din domeniul IT va furniza tablete 
pentru SIMPV – Sistemul Informatic de Monitorizare a Prezenței la 

Vot și de Prevenire a Votului Ilegal, în cadrul primului 
lot al unui contract lansat în licitație de către Serviciul 
de Telecomunicații Speciale – STS. În cadrul acestuia va 
furniza 35.000 de tablete, valoarea contractului fiind de 
31,1 milioane de lei, fără TVA.

Societatea ETA2U Timișoara a fost declarată 
câștigătoare la o licitație organizată de Serviciul de Telecomunicații Speciale 
(STS).

Conform profit.ro, valoarea totală a contractului este de 31,1 milioane de lei, 
fără TVA, față de cât se stabilise inițial, suma de 84 milioane de lei, fără TVA. 
Contractul se referă la lotul 1 al procedurii. Celelalte patru loturi ale licitației 
sunt estimate la 10,58 milioane de lei. 

Durata în care contractul va fi dus la final este de 24 de luni. Societatea 
timișoreană a concurat în cadrul acestei licitații cu Vodafone Romania, Telekom 
Romania Mobile Communications (fost Cosmote), Dante International (eMAG), 
Pragma Computers, Gersim Impex, Advanced Technologies, Safety Technology 
și Intranet Computer Systems.

Tablete pentru buna derulare a alegerilor
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

cete de colindători –  în Denta

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Picătura de gramatică

În DOOM3 se recomandă câte una singură dintre mai multe variante:
a) accentuale: acatist, anost, axilă, colaps, dihor, intim, mijloc, 

penurie, vector; b) de formă: apocalipsă („sfârșitul lumii”), ghimbir, 
mănăstire, percheziție, sarsana, tăieței; c) flexionare, precum la ad-
jectivele ca analog, numai formele cu alternanță, de tipul analoagă; 
la unele substantive feminine, câte o singură formă de g-d. (sg. art.) 
și de pl.: îmbrăcăminte, g.-d. art. îmbrăcăminții; pl. îmbrăcăminți; 
d) grafice: scrierea abrevierilor formate din litere mari numai fără puncte 
despărțitoare: NATO, ORl (dar, prin tradiție, cu puncte, a abrevierilor din 
latină P.S., P.P.S.).

În plivaisu-m al toșit,
S-or astrâns atâcia gânduri.
D-un năcadz m-o fost dârnit
Șî nu li-o măi scris în rânduri. 
Prăstă coala dă arcie
Trâmura, ca șî biceag,
Parcă s-o zuitat să scrie
Dă frumuos, dă duor, dă drag!

Plivaisu
  Gencianu Ovidu liszkai

Ar fi scris, dar nu dă binie,
Ca, cuțâtu ar fi tăiat...
M-am povățuit cu mînie
Șâ-n puiuț l-am încuniat!
L-am lăsat să s-oginiască,
Supărarea să-i măi triacă,
Când scrie, să nu răniască,
Numa binie....  să facă!

Un obicei foarte cunoscut de 
sărbători este colindatul. Acesta 

începe în zona Banatului de câmpie, în data 
de 24 decembrie şi poate continua două 
sau trei zile. La colindat participă de obicei 
grupuri de copii, de tineri sau oameni ma-
turi, în funcţie de zona etnografică. Colin-
datul are loc, de obicei, în curtea celor ce 

Sportivii C.S. Deta Kickboxing vor 
participa la prima competiție din acest 

an, European Cup Zagrab Open 2024, care va 
avea loc în intervalul 15-18 februarie. Domnul 
antrenor Dan Pantiș anunță prezența la această 
competiție a sportivilor: Pavel Ionuț OJ – 67 kg 
(Full contact), Dobrovolski Daria YJ – 52 kg 
(Full contact), Chelea Andrea YJ – 48 kg(Full 
contact), de asemenea, mulțumește pentru 
susținere domnului primar Petru Tapanov, 
președintelui clubului sportiv, Denis Cîrciu, și 
domnului Gabriel Nevodenszki (Nevo-Service 
Leonberg). 

c.S. Denta Kickboxing – pregătire pentru Zagrab

primesc colindătorii, în casă 
sau sub fereastră. Deseori, 
colindătorii sunt primiţi în 
casă, deoarece se spune că ei 
aduc sănătate şi un an pros-
per şi sunt recompensaţi cu 
nuci, mere, colaci şi bom-
boane.

În zona Banatului, în 
Ajunul Crăciunului, focul 
din casă nu se stinge deloc, 
pentru ca anul ce vine să fie 
luminos şi bogat. În această 
zi se împodobeşte bradul cu 
dulciuri, iar sub brad se pun: 
un colac, un cârnat şi o sticlă de rachiu – 
daruri pentru Moş Crăciun – iar pentru calul 
acestuia se pun grăunţe şi fân.

Tot în această seară, tinerii se adună în 
unele case în grupuri de fete şi feciori şi îşi 

pun măşti: băieţii poartă măşti de femei, iar 
fetele poartă măşti de bărbaţi, apoi pleacă 
prin sat. Se strâng în mai multe case unde 
încep să danseze: fetele cu măşti de băiat 
iau câte o tânără la joc, iar băieţii, cu măşti 
de fete iau câte un fecior. În timpul jocului 
mascaţii sărută perechea aleasă.

În Denta, colindătorii s-au strâns, în 
acest an, lângă ieslea așezată în aer liber de 
către Primăria și Consiliul Local Denta chiar 
în centrul comunei. Reprezentanții Școlii 
Gimnaziale Denta, dar și ai tuturor confesi-
unilor religioase din comună au interpretat 
cântece tradiționale într-un spectacol ne-
maipomenit la care a asistat Moș Crăciun 
încărcat cu daruri pentru toți copiii. Finalul 
evenimentului a fost marcat printr-un foc de 
artificii inedit. 
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Andrei ANCA

Camelia FOGAȘ - Director Școala Gimnazială Voiteg

Doamnă director, anul care a trecut 
de puțină vreme cum vi s-a părut?

Anul 2023, a fost un an încărcat de multe încercări, de multă 
muncă, dar și de frumoase reușite.

Reușitele sunt mereu importante, motiv pentru care aș dori să 
le și consemnez.

Am accesat proiecte cu fonduri nerambursabile, atât pentru 
școală, cât și pentru comunitate. Iar în cadrul Proiectului PNRAS 
- Reducerea abandonului școlar la Școala Voiteg, Timiș, sprijiniți  
în mare măsură de echipa de specialiști de la „Edu Apps”, institu- 
ția noastră beneficiază de cele mai moderne echipamente și platfor-
me educaționale pentru aprofundarea 
lecțiilor.

Cel mai important...
Dar cel mai important lucru de 

menționat în acest proiect este faptul 
că am beneficiat de suport și sprijin 
gratuit pentru pregătirea laborioasei 
documentații aferente proiectului. Putem 
spune că prin clasa inteligentă pe care 
am creat-o suntem conectați la Școala 
Viitorului, iar elevii noștri sunt încântați 
și dornici să vină la școală știind că vor 
avea cele mai atractive lecții folosind 
tabla inteligentă de ultimă generație 
Samsung,  cât și noile laptop-uri.

Va continua acest proiect?
Da, acest proiect continuă până în 

anul 2025.
Cu administrația locală ați dez-

voltat proiecte?
Cu primăria comunei noastre avem, 

vă asigur, o foarte bună colaborare, 
dovadă și faptul că am mai accesat împreună cu domnul primar trei 
proiecte culturale pentru comunitatea noastră prin „Tim Cultura 
2023”.

Mi le puteți nominaliza?

„Pentru sprijinul acordat în derularea acestor proiecte 
mulțumesc domnului primar Niculae Pop!“

Modest, așa cum îi stă bine unui primar care chiar crede în demnitatea sa, domnul Niculae Pop, prima-
rul comunei Voiteg, aflând că doresc să continui seria de interviuri cu dânsul mi-a spus: „Domnule 

Andrei, avem oameni destoinici în comuna noastră. Stai de vorbă cu dânșii că merită la fel de mult ca mine. 
Astfel, am ajuns să stau de vorbă cu doamna director Camelia Fogaș, un om care m-a convins prin felul de a 
mă primi, că toți oamenii comunei Voiteg poartă omenia în suflete.

Desigur, este vorba despre „Balul Portului Popular”, desfășurat 
în luna iunie 2023, de „Zilele Comunei Voiteg”, precum și de „Balul 
Seniorilor”, ținut în ziua de 10 octombrie același an. Toate cele trei 
evenimente au fost un real succes deoarece au fost antrenate sute de 
persoane, tineri și vârstnici ai comunității noastre.

Mai aveți și alte proiecte în colaborare cu administrația locală?
Da, tot împreună cu Primăria comunei Voiteg  avem în derulare 

două mari proiecte, unul prin fonduri nerambursabile prin PNRR.
Ce vizează aceste proiecte?
Ele sunt destinate dotării cu mobilier, materiale didactice și 

echipamente digitale a unităților de învățământ preuniversitar, care 
a fost aprobat și care este în derulare în 
acest an.

Prin acest proiect...
Prin acest proiect fiecare sală de 

clasă și grădiniță vor fi dotate cu mobilier 
școlar, table inteligente, laptopuri și 
video proiectoare. Iar celălalt proiect 
este construcția unei săli de sport  în 
curtea școlii din Voiteg, pe care elevii 
noștri o așteaptă cu multă nerăbdare. 
Pentru sprijinul acordat în derularea 
acestor proiecte mulțumesc domnului 
primar Niculae Pop!

Dacă tot ați amintit de domnul 
primar, țin să vă spun că dânsul se 
mândrește foarte mult și cu activitatea 
cultural-artistică a comunei.

Are și de ce, ținând seama că pe 
plan cultural noi am avut, pot spune, 
un maraton al festivalurilor naționale 
și internaționale cu Ansamblul „Voite-
geana“, unde minunații noștri copii au 

fost mereu pe podium, obținând locurile I și II.
Doamnă director, vă mulțumesc pentru acest dialog!
Și eu vă mulțumesc, dorind să vă asigur că Jurnalul interregional 

Banatul este bine primit de locuitorii comunei noastre.

Balul Portului PopularZilele 
comunei Voiteg

Balul Seniorilor
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DEMNITATEA SUPREMA A UNUI MEDIC - ACEEA A RESPECTARII JURAMÂNTULUI LUI HIPOCRATE...

 -am hotărât să-l cunosc! Nu am trăit în anii în care inima 
omului se asculta cu urechea, dar aflând că trăiește în 
vremea mea un medic alduit de bunul Dumnezeu, să 

cunoască chiar și ce tace o inimă mută, m-am decis să-l întâlnesc. 
Despre harul său împletit cu virtutea onoarei îmi vorbiseră foști 
pacienți. Când am intrat pe ușa cabinetului era o zi de iarnă în 
care bătea aripa primăverii. Un bărbat de o noblețe wagneriană 
mi-a întins bărbătește mâna încântându-mă cu civilizația ochilor 
săi. Dialogul cu acest domn care deschide întâi inima omului 
cu cheia cuvântului, ca abia mai apoi să-l apropie de mijloacele 
moderne de investigație, m-a convins că, dacă este cu adevărat 
credincios misiunii sale, doctorul modern, asemeni scriitorului, 
este un luptător. Ah! Să nu uit: nimic nu-l încântă mai mult  
pe acest veșnic licean teribil, cu plete umflate de vânt, ca și cum  
ar sta mereu la fereastra unui vagon gonind prin iarnă, cu oche-
lari de premiant, care știe să râdă molipsitor, cu toată ființa,  
decât rezultatele muncii sale, muncă susținută de o disciplină  
de fier. 

Vasile TODI

Domnule doctor în medicină Dan Ion Gaiță, sunteți profesor 
invitat la cursuri și congrese internaționale de pe toate cele cinci 
continente, membru în Comitetul Director al  European Society of 
Cardiology, Societății Române de Cardiologie, European 
Heart Network, World Heart Federation, Președinte 
Fondator al Fundației Române a Inimii, Șeful Clinicii 
de Cardiologie a Institutului de Boli Cardiovasculare, 
Directorul Departamentului de Cardiologie al 
Universității de Medicină și Farmacie Victor Babeș, 
Profesor universitar, și... medic primar cardiolog! Ce 
demnitate omisă ar trebui să mai consemnez? 

Demnitatea supremă a unui medic – aceea a res-
pectării Jurământului lui Hipocrate...

Domnule profesor, vă asigur din debutul dialogului 
nostru că, deși nu am venit câine surd la vânătoare, 
nu sunt pregătit pentru limbajul inaccesibil al medi-
cinei, pricină pentru care întrebările mele, cel puțin pentru 
început, vor fi mai mult pe placul inimii cititorilor decât pe placul 
inimii dumneavoastră. Jean Louis Faure, un ilustru precursor al 
dumneavoastră, considera că inima, numită de el „organul simbolic 
al vieții”, va rămâne tabu. S-a înșelat? 

Da’ de unde! Dar sunt convins că se referea la artă sau la creație 
în general... Cardiologia modernă deslușește zilnic tainele bolilor 
inimii și e tot mai eficientă în tratarea acestor boli!

Consemnând răspunsul dumneavoastră, îmi amintesc că 
omenirii i-au trebuit 2000 de ani ca să înțeleagă cei doi centimetri 
de liniuțe ai electrocardiogramei. Are loc poezia, arta, între cei doi 
centimetri?

Sunteți un artist și vorbiți ca atare, domnule Todi... Varianta mea 
liceană, olimpică național la Limba și Literatura Română s-ar lăsa 
ușor antrenată de dumneavoastră pe făgașul metaforelor, dar medicul 
din mine rămâne ferm în a spune că este în primul rând știință ceea 
ce numim azi „medicina cardiovasculară” – artă este doar modul în 
care acționăm și interacționăm spre binele pacienților

Domnule profesor, în cadrul activității în care abordați întreaga 
patologie a inimii, care este procentul de reușită? 

Același ca în orice meserie în care factorul timp e decisiv – 
reușita e cu atât mai mare cu cât acționăm mai precoce. Dar, sigur 
că sunt multiple alte elemente ce țin de severitate, coexistența altor 
patologii...

Domnule prof. dr. Dan Gaiță, în munca dumneavoastră tehnica 
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e repetitivă? Și vă întreb știind că niciun bolnav nu seamănă unul 
cu altul, în caseta inimii fiecare om păstrează un coeficient de 
necunoscut. 

Medicina personalizată e medicina viitorului, reușita ținând, 
astfel, de multipli factori individuali, pe lângă cei legați de capacita-
tea și posibilitățile de acțiune ale sistemului medical într-un anumit 
loc și moment.

Vorbiți-mi despre talent. Cât garantează el din reușită? 
Orice talent e binevenit, dar incomplet fără muncă zilnică, 

istovitoare și plină de pasiune.. Ca în artă, nu?
Evident! Talentul fără muncă rămâne o perpetuă făgăduială. În 

cât timp se crește un specialist cardiovascular? 
O viață! Și tot nu e de ajuns...
Domnule profesor, personal m-ar interesa un răspuns la 

întrebarea ce este sănătatea? Dar, vedeți dumneavoastră, noi stăm 
de vorbă aici pentru cititorii noștri care, cred eu, ar fi mai interesați 
să afle modul în care omul își poate păstra sănătatea.

Sănătatea este mai mult decât absența bolilor! Așa că trebuie 
să ne păstrăm sănătatea fiind activi fizic, alimentându-ne echilibrat, 
ținându-ne departe de fumat și noxe, odihnindu-ne corespunzător 
și găsindu-ne un echilibru emoțional! Zilnic! Apoi controlându-ne 
periodic la medic și urmând întocmai prescripția acestuia...

Este o credință de-a noastră care spune că și o mănăstire 
trebuie să aibă măcar o singură cărămidă care să nu fie  
pusă exact, să fie vie încă. În profesia dumneavoastră, 
în care stăpână e perfecțiunea, se poate întâmpla 
astfel? 

Excelența, ca măsură a perfecțiunii, e idiosincrazie 

pură... Dar cea mai bună intervenție aplicată la o anumită 
situație dată, ei bine, asta e perfecțiunea adevărată!

Domnule, eu vin din lumea scrisului, unde îl 
recunoști pe scriitor oricând, și într-o rubrică de sport. 

Nu vă mâhnește faptul că sufletul, harul dumneavoastră trecut prin 
inima pacientului, nu lasă urme pentru a putea fi salutat? 

Medicina e pusă în slujba vieții oamenilor – știm asta și ne 
bucură orice viață salvată, dar și orice ameliorare a suferințelor. 
De aceea, ca apărători ai vieților pacienților noștri, avem o poziție 
privilegiată în societate... Dar orice privilegiu vine și cu riscurile și 
cu diferitele interpretări ale acțiunilor noastre...

Apropo de literatură, în lumea aceasta sunt foarte multe cărți 
bune scrise fără talent, în lumea dumneavoastră există medici 
excelenți care n-au niciun pic de talent? 

Mai bine așa decât talentați și ineficienți, nu? A spus cineva 
celebru și sfânt „cine sunt eu să-i judec?”... Subscriu!

Nu sunt atât de absurd încât să vă rog să faceți un clasament 
al personalităților medicinei bănățene, dar nici necuviincios nu 
pot fi cu memoria înaintașilor dumneavoastră fără a vă ruga să-i 
amintiți pe cei cărora le datorați recunoștință. Iar dacă așezați 
alături de dânșii și dascălii din școlile prin care ați trecut, atunci 
vor înțelege mai limpede cititorii cum a ajuns prof. dr Dan Ion Gaiță 
la demnitățile enumerate în chiar prima întrebare.

Numele marilor mei dascăli timișoreni? Trei! Branea, 
Cristodorescu și Drăgulescu! Dar, după cum vedeți, după inițiala 
numelor am doar B, C și D... Pentru toate celelalte litere ale alfabetului  
am cel puțin câte un nume de la care am învățat sau învăț în fiecare 
zi, fie că sunt colegii mei din clinică sau medici de pe tot mapa-
mondul.

Dialog în vremea monologurilor
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